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Február 1.
Hajós Alfréd az első magyar olimpiai bajnok 1878-ban 
ezen a napon született.

Február 2.
Ehhez a naphoz fűződik a legelterjedtebb időjóslás: ha 
a téli álmából ébredő medve barlangjából kijőve napos 
időt talál, megijed árnyékától és visszabújik, tehát hosz-
szú lesz még a tél. 

Ezen a napon történt:

1943. Véget ért a világtörténelem egyik leghosszabb és leg-
több áldozatot követelő ütközete, a sztálingrádi csata.

Február 3.
1949. Kezdetét vette a Mindszenty József hercegprímás 

elleni koncepciós per. 1957. Először jelent meg a 
Füles című rejtvényújság.

Február 5.
1887. Bemutatták Giuseppe Verdi Otello című operáját a 

milánói Scalában. 1958. Megkezdődött Nagy Imre, 
az 1956-os forradalom és szabadságharc miniszter-
elnöke és négy társa koncepciós perének tárgyalása.

Február 10.
1853-ban ekkor kezdődött Budai Váralagút építése. 

Ugyancsak ezen a napon született 1898-ban Ber-
tolt Brecht, 1919-ben, Bessenyei Ferenc, 1922-ben 
Göncz Árpád.

Február 13.
1689. Szigetvár felszabadult a 123 éves török uralom alól.
 1849. A szabadságharc idején a képviselőház elfogadta a 

rögtönítélő bíróságok felállításáról szóló törvényt. 
1895. Lyonban kiállították a szabadalmi oklevelet a fran-

cia Lumière-fivérek ún. mozgófényképéről. 
1941. Angliában először kísérelték meg a penicillin keze-

lést embereken. 
1945. Befejeződött Budapest ostroma: Buda szovjet el-

foglalásával a fővárosban véget értek a harcok. 
1945. A történelem egyik legpusztítóbb légitámadása során 

a szövetséges légierő gyújtóbombákkal a földdel tette 
egyenlővé Drezda teljes belvárosát. 

1960. A Szaharában felrobbantották az első francia atom-
bombát. 

1970. Megjelent a Black Sab-
bath együttes bemu-
tatkozó nagylemeze, 
az első heavy metal 
album. 

1978. A budai Várban meg-
nyitották a felújított 
Várszínházat.

Február 15. 
1893. Budapesten megkezdte adását a Telefonhírmondó, 

Puskás Tivadar találmánya.

Február 18.
Ezen a napon a magyar szépprózát ünnepeljük, 2011. 

február 18-án Berlinben Tarr Béla filmje, A torinói 
ló nyerte el a FIPRESCI fődíját, 2017-ben Enyedi 
Ildikó Testről és lélekről című alkotása ugyanitt az 
Arany Medvét, és ezen a napon született Szabó Ist-
ván, Nemes Jeles László és Yoko Ono is.

Február 20. 
1816. február 20-án mutatták be A sevillai borbély című 

operát, valamint négy évvel ezelőtt ezen a napon 
azonosították az első Covid-beteget Olaszország-
ban. A mai napon ünnepeljük Munkácsy Mihály 
születésnapját is.

Február 24.
1582. XIII. Gergely pápa bevezeti a róla elnevezett Ger-

gely-naptárat.

Február 27. 
1835. Bemutatták a budai magyar színházban Katona Jó-

zsef Bánk bán című tragédiáját. 1950. Budapesten 
bemutatták az első magyar színes filmet, a Nádasdy 
Kálmán és Ranódy László rendezte Lúdas Matyit.

Február 28.
1945. Befutott az első vonat Budapest második világhábo-

rús ostroma után a helyreállított Keleti pályaudvarra. 
2013. Hatályba lépett XVI. Benedek pápa február 11-én 

bejelentett lemondása, kezdetét vette a Vatikánban 
a „sede vacante” (azaz az „üres trón”) ideje. 

2016. Oscar-díjat nyert Nemes Jeles László Saul fia című 
alkotása a legjobb idegennyelvű film kategóriában.

ÉRDEKESSÉGEK

FEBRUÁRBAN TÖRTÉNT
ÉRDEKESSÉGEK

ÉRDEKESSÉGEK

A négyévente ismétlődő szökőév egy naptári nap-

pal többet tartalmaz a szokásosnál, vagyis a szökőé-

vek nem 365, hanem 366 naposak. Szökőév minden 

néggyel osztható év - kivéve a százzal is oszthatóak.

A szökőévek eddig a nyári olimpia évével is egybe-
estek - így a sportrajongók számára könnyen megje-
gyezhető volt, ám úgy tűnik, ez a Covid miatt most vál-
tozott, hiszen a 2020-as tokiói nyári olimpia elcsúszott.

Miért van szökőév?

A szökőév szerepe, hogy szinkronba hozza a naptárt 
a tropikus - csillagászati - évvel. A csillagászati esemé-
nyek ugyanis nem egész számú napok szerint ismét-
lődnek, így minden évben elcsúszik kicsit a naptári év 
a csillagászatihoz képest. Ha azonban négyévente be-
iktatnak egy szökőnapot, korrigálható ez a különbség.

Miért február 24. a szökőnap?

Mivel szökőévben a február nem 28, hanem 29 na-
pos, így a legtöbben úgy hiszik, február 29. számít 
szökőnapnak. Ha azonban alaposabban szemügyre 
vesszük a naptárt, láthatjuk, hogy nem egy hóvégi tol-
daléknapról van szó. Február 24. a szökőnap, és az azt 
követő februári névnapok mindegyike egy nappal el-
csúszik. Ennek eredete pedig egészen az ókorig nyú-
lik vissza, Julius Caesar naptárreformjához köthető.  
Ő vezette be a 12 hónapos naptárt Kr. e. 46-ban. A ró-
mai hadvezér és politikus mondta ki, hogy „a márci-
us kalendasa előtti 6. nap kettőztessék meg”, ez pedig 
február 23-ának számít a mai naptárban. Tehát lénye-
gében a március 23. duplázódik minden szökőévben, 
vagyis a február 24. négyévente szökőnap.

Azért épp ez a nap, mert a Julius Caesar által beveze-
tett 12 hónapos Julián naptár előtt használt 10 hónapos 
római naptárban - melyhez kétévente kellett hozzáten-
ni egy szökőhónapot -, február számított az év utolsó 
hónapjának. Így a Kr. e. 46-ban bevezetett szökőnap a 
korábbi szökőhónap kezdetére került. A Julián-naptárt 
később 1582-ben alakította tovább XII. Gergely pápa, 
mivel még mindig nem bizonyult elég pontosnak. Ez a 
Gergely-naptár a legelterjedtebb ma a világon.

MIÉRT VAN SZÖKŐÉV, ÉS MIÉRT ÉPPEN FEBRUÁR 24. A SZÖKŐNAP?
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A Túrkeve újság hasábjain évértékelő gondolataim egy része már megjelent az előző hónapban, de igen hosszú a sor, 
amelyekről szót kell ejtenem. Rengeteg esemény, fejlesztés történt 2023-ban, amelyekről hiba lenne nem beszámolni. 
2023 számos területen hozott érdemi változást. Megjegyzem, hogy a lap hasábjain megjelenő írásom kivonat, a teljes 
anyag a hamarosan megjelenő Túrkevei kalendárium oldalain olvasható, melyet ajánlok �gyelmükbe.

‣ Az egészségügy területén komoly eredménynek tartom dr. Deli-Balogh Ildikó szülész-nőgyógyász praxisának 
megkezdését, hogy hosszú idő után sikerült ilyen jellegű ellátást biztosítani városunkban. Az év második felének híre 
dr. Kun Elemér főorvos úr nyugállományba vonulásának terve azzal az örömteli hírrel párosulva, hogy praxisának 
betöltésére eredményesen folytatott tárgyalásokat, így a városban a háziorvosi körzetek száma töretlenül betöltött 
marad. Ezúton is tisztelettel és szeretettel köszöntöm dr. Kerekes-Tóth Istvánt abban bízva, hogy az említett körzet 
szakellátása általa hosszú távon biztosítható lesz. Fontos kihívás maradt részemre, hogy eredményes tárgyalást 
tudjak folytatni a vérvétel túrkevei szolgáltatásának fenntartásáról, ami sokaknak jelent könnyebbséget az 
egészségügyi szolgáltatásban. Bízom benne, hogy a szolgáltatást végző szakápolókkal sikerül eredményes tárgyalást 
folytatni annak érdekében, hogy hosszú távon biztosítsuk ezen szolgáltatás elérésének lehetőségét. 

‣ Nagy örömömre szolgált az idei év elején a közmunkaprogram látványos eredményeinek átadása. Régi adóssága 
volt a városnak, hogy a Pásztói úton többszáz méter hosszan elkészítette a járdát, illetve a Hollósi utcától csaknem a 
Kun utcáig minden rosszabb szakaszt kijavított. Ezáltal az izraelita temető részére is nagyobb méltóságot teremtett, 
hiszen a sarki befordulással a Bojtor utcai szakaszt is helyreállítottuk. Ezek mellett elkészült a Petőfi téren a II. 
világháborús emlékmű előtti járdaszakasz teljes felújítása, illetve a Porabka utcában és a Herman Ottó téren is 
járdákat javíthattunk. Habár idei évben számos más területen is csodás előrelépéseket teremtett a közfoglalkoztatási 
program és végre nem kellett szégyenkeznünk az előállított termékek mennyiségével sem, ezen programelemek, 
csakúgy, mint a térkőgyártás, dicséretére válhat minden közmunkásnak, akiknek ezúton is nagy tisztelettel köszönöm 
meg az éves munkáját. Voltak az évben súrlódások, az irányításban előfordult két alkalommal személycsere, ennek 
ellenére magam részéről egy jobb munkakapcsolatot érzek a közfoglalkoztatottakkal, egyre lelkiismeretesebb 
munkavégzést tapasztalok.

‣ Kifejezetten örömteli, hogy városunk legjelentősebb 
foglalkoztatójával, a Motherson (SMR) céggel egyre 

javuló partneri kapcsolatot építettünk ki, ami nagyban 
köszönhető Frey Gergely cégvezető úrnak. Habár az év 
folyamán külön oklevéllel köszöntük meg áldozatos 
szerepvállalásukat, ezúton sem szeretném kihagyni, hogy 
köszönetet mondjak a rendezvényeink, programjaink 
támogatásában nyújtott segítségükért! 

‣ A rendezvények körében külön öröm volt az idei évben a 
sportcsarnokban vendégül látni a Szolnoki Szimfonikusok 

koncertjét, akik a Trónok harca tévésorozat mellett népszerű 
zenei élményéket nyújtottak csaknem 400 diáknak. A zenei 
kultúra fejlesztéséért, a komolyzene népszerűsítéséért 
szervezett program sikeressége ismétlésre vár. 

‣ Az idei évben elsőként a Magyar Meteorológiai Társasággal 

Hegyfoky Kabos emlékére i�úsági versenyt szerveztünk, 
melynek nyertes csapatai jutalomkiránduláson vehettek 
részt több érdekes célpontot érintve. Az együttműködés 
a Meteorológiai Társasággal Hegyfoky Kabos emlékének 
ápolására hosszabb távú tervként fogalmazódott meg. 
Abban bízunk, hogy folytatódhatnak az együttműködések. 

‣ Az idei évben is megtiszteltetés volt különböző ünnepi 
alkalmakkor városunk érdekében áldozatkész munkát 

vállaló hon�társaink köszöntése. Általánosságban 
köszöntöttük a szociális szférában dolgozókat, a 
pedagógusokat, a rendőrőrs dolgozóit, valamint külön 

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK ÖNKORMÁNYZATI HÍREK

ÉVÉRTÉKELŐ  -  Fejlesztések, események 2023-ban
/2. rész, rövidített változat, a teljes beszámoló a Kevi Kalendáriumban lesz olvasható/

SALLAI R. BENEDEK – POLGÁRMESTER

elismeréssel jutalmaztuk Sallai Lászlót az autocross sportért felvállalt áldozataiért, az azóta szomorú hirtelenséggel 
elhunyt Kovács Sándort, a város arcaként vállalt törekvéseiért, Csajbók Ferencet az Eötvös József Emlékérem Gyémánt 
Fokozatának átvételéért, dr. Nagy Zsuzsanna és dr. Liteczki Ágnes doktornőket, akik idei évben címzetes főorvosi 
címet nyertek. Köszöntöttük Csajbók 
Ferencné Gellai Margit nyugalmazott 
iskolaigazgatót, kulturális civil aktivistát, 
„Túrkeve város kultúrájáért” kitüntető 
elismerést adományozva részére, Luka 
Lajos kosárfonót, Népi Iparművészt, a 
Népművészet Mesterét, „Túrkeve város 
kiemelt hagyományőrző tevékenységéért” 
oklevelet, Nagy Istvánné Simon Eszter 
kunhímzőt, a Népi Díszítőművészeti 
Szakkör vezetőjét „Túrkeve város kultúrájáért 
és kiemelt hagyományőrző tevékenységéért” 
oklevelet, Sebők Jánosné Ábrahám 
Kornélia óvodapedagógust, lokálpatrióta 
kultúrafejlesztőt, „Túrkeve város kultúrájáért 
és kiemelt hagyományőrző tevékenységéért” oklevelet, Talpalló Piroska népművelőt, helytörténészt, „Túrkeve város 
honismeretéért” oklevelet, Zagyváné Vass Margit városszépítő önkéntest, kulturális szervezőt, „Túrkeve város 
kiemelkedő városvédője” kitüntető elismeréssel mondtunk köszönetet. Ezeken túl pénzügyi támogatások és egyéb 
áldozatvállalások miatt elismertük nyilvános köszönetnyilvánítással a Búzavirág K�.-t, a Kevefém K�.-t, az SMR 
Automotive Hungary autóipari vállalkozást, a Kun-Metalokála K�.-t, Kiss-Simon Editet és családját, Sebestyén 
Sándor Zsolt és családját, Simon Zoltánt és családját, a Középtiszai Mezőgazdasági Zrt.-t. Valamennyiüknek ezúton 
is hálásan köszönöm a város szolgálatáért tett fáradozásait és áldozatait! 

‣ Ez az év sem múlik el a túrkevei városvédők és 

városszépítők fáradhatatlan munkája nélkül. Tavasztól 
kezdve virágültetések, közterületszépítési akciók zajlottak 
városszerte. Túrkevei vállalkozók is hozzájárultak 
felajánlásokkal városszépítéshez. Tisztelettel és szeretettel 
köszönöm meg mindazoknak, akik a városszépítő 
akciókban, virágültetésekben részt vettek. 

‣ 2023-ban is folytatódott a Liget fejlesztése. Az 
önkormányzat saját forrásokból is áldozott a Liget 
többfunkciós közösségi tér bővítésére, aminek 
köszönhetően idei évben nem csupán a korábban említett, 
pályázati forrásból megvalósított futókörrel, játszótéri 
elemekkel, de rögzített padokkal, kiülőkkel, működésbe 
lépett szociális blokkal is gazdagodott a Liget. Elkészültek 
a labdafogó hálók, befejeződött a kerítésszakasz első ütemének fejlesztése és új sétányrészek épültek ki. Ezeknek 
megfelelően kialakításra került a mindenki számára kötelező házirend, melynek betartatására irányuló törekvések 
is megindultak. 

‣ Az idei évben is állandó volt az együttműködés civil szervezetekkel, s városunkban egyre több szervezet vált 
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meghatározó stratégiai partnerévé önkormányzatunknak. Köszönet és hála illeti a Túrkevei Mentő és Tűzoltó 
Egyesület munkáját, akikre mindenkor számíthatunk feladatainkban. De épp így meghatározó segítséget nyújt a 
remény Rabjai Állatvédő Egyesület, akik állatmentő állomásuk fenntartásával folyamatosan 40-50 túrkevei kóbor 
kutyának igyekeznek gazdát keríteni. A túrkevei rendezvényekben a korábban említett Túrkevéért Alapítvány 
és Keviföld Alapítvány mellett meghatározó segítséget kaptunk a Túrkevei Kulturális Egyesülettől is, akik mind 
szervezésben, mind szakmai segítségnyújtásban több rendezvény esetén a munka dandárját vállalták. 2023-ban is 
tartottuk folyamatosan a kapcsolatot az Aktív Magyarországért Felelős Államtitkársággal, ezért örömmel vettünk 
részt a „Millió lépés” kihíváson, ahol a Petőfi Sándor Általános Iskola kiemelkedően jó eredménnyel szerepelt. 
Örömünkre szolgált, hogy az önkormányzat által felajánlott támogatásra így is jogosulttá vált az iskola és ezzel is 
segíthettük az iskolai aktivitást növelő programok megvalósítását. 

‣ A 2023-as év egy nagyon komoly eredménye, hogy 10 év után sikerült megvalósítani, végig vinni, hogy a megye 
egyik utolsó olyan városaként, ahol nincs önálló kormányablak, a lényegesen szűkebb szolgáltatási portfólióval 
rendelkező okmányirodát átszervezzük kormányablakká. A könyvtár felnőtt olvasóterme tökéletes helyszínnek 
bizonyult ennek megvalósítására és a volt Mezőbank épületének könyvtár részére történő átadásával ott is 
igyekeztünk megtartani a funkciókat. A kormányablak átadása ebben a naptári évben hivatalosan nem történt meg, 
minden munkálat befejeződött és az év végétől az okmányiroda munkatársai az átköltözést megkezdték. Biztos 
vagyok benne, hogy a közigazgatási szolgáltatások elérésében érdemi előrelépést fog jelenteni a kormányablak 
megnyitása. 

‣ Június hónapban a Millenniumi Emlékparkban kunkapu művészi fafaragást avathattunk, részben a táji 
hagyományokhoz való kötődésként, részben a kun identitás megőrzésének szimbólumaként. A Kunok bejövetele 
emlékművel együtt a felavatott kunkapu a város központi helyének díszévé válhat és a park további fejlesztése célunk 
marad. A kunkaput a redemptio ünnepség részeként adhattuk át. 

‣ Sikeres szemléletformáló programot bonyolítottunk „Te szedd!” program keretében, csatlakozva az 
Agrárminisztérium felhívásához, aminek köszönhetően tetemes mennyiségű illegális hulladéktól, városunk 
esztétikai állapotát elcsúfító szeméttől sikerült mentesíteni számos közterületet. Habár az akció rendkívül sikeres 
volt, amiért külön hála illeti a résztvevő diákokat, sajnos a hulladék keletkezésének megállításához kevés volt és ezen 
szemléletformáló törekvéseinket továbbra is fenn kell tartanunk. 

‣ 2023-ban is folytatódtak a faültetési törekvések. Szerettem volna a ciklusom végére legalább ezres mennyiséggel 
bővíteni a város közigazgatási területén lévő fák mennyiségét, aminek legnagyobb dobása a Mintakert mellett 
sajnos még nem kezdődhetett meg. De a belterületen a Ligetben, a Petőfi téren az év folyamán több alkalommal 
valósítottunk meg ültetéseket. 

‣ Almási Anikó kezdeményezésére hivatalunk munkatársai az ősz elején egy egészségügyi prevenciós szűrőbusz 

szolgáltatást szerveztek a város lakóinak. Túrkevei lakosok különböző betegségekre történő szűrése fontos 
egészségmegőrzési cél, éppen ezért az ilyen jellegű akciót mindenképpen folytatni fogjuk, hogy minél többen 
rendszeresen szűrésen tudják megelőzni súlyosabb megbetegedéseiket. 

‣ A városban törekedtünk honismereti mozgalom megvalósítására és a helyi identitás megteremtődésének erősítésére, 
a helytörténeti ismeretek bővítésére. Nem pusztán segítettük az ilyen jellegű törekvéseket, de immár második 
alkalommal szervezhettük meg a helyi értékeink, városi hagyományaink, az itt született jelentősebb személyiségeknek 
emléket állító helytörténeti délutánt érdekes előadásokkal. A városi konferencia érdekes színfoltja lett a honismereti 
próbálkozásoknak, melynek egyik-másik eleme a honismereti füzetek könyvsorozat útnak indítása, melynek első 
négy kötete szerkesztés alatt áll, s ezek nyomdából történő átvételére reményeink szerint jövő év elején sor kerülhet. 

‣ 2023-ban sikerült kiépíteni a képviselő-testületi ülések élő közvetítések lehetőségét városunkban, aminek 
köszönhetően adott időben mindenki figyelemmel kísérheti 
a Képviselő-testület munkáját. A helyi hagyományos 
sugárzás mellett a Túrkeve Televízió csatornáján túl 
szerződést kötöttünk az önkormányzati tv honlap 
fenntartójával is, akivel a jövőben is együtt kívánunk 
működni annak érdekében, hogy a társadalmi részvétel 
demokratikus lehetőségeinek fejlesztésével minél többen 
közvetlenül szerezhessenek információt a képviselő-testületi 
döntéshozásról. 

‣ Az ősz elején városunk részt vett a Jász-Nagykun-Szolnok 

Megyei Közfoglalkoztatási Napok kiállításán, ahol 
eredményesen mutattuk be a közfoglalkoztatás előállított 
termékeit. Büszkeséggel töltött el, hogy pár év alatt elértük, 
hogy semmi szégyenkezni valónk nincs a közfoglakoztatotti 

tevékenységeinkkel kapcsolatban, 
és az értékteremtő munka 
hatékonysága folyamatosan nőtt. A 
kiállításon az előállított termékekkel 
számos elismerő megnyilvánulást 
kaptunk. 

‣ Az év végére ismét sikerült 
ünneplőbe öltöztetni a várost a 
karácsonyi díszítésekkel, és a 
jégpálya is üzemel sokak örömére. 
Az adventi időszakban ismételten megrendezésre került a Karácsonyi falu, mely sokaknak szerez örömteli perceket 
és színes programsorozattal gazdagítják az ünnepvárást.

Nyilván hazugság lenne azt állítani, hogy az év csak sikereket és eredményeket hozott, hiszen jócskán maradt tennivaló 
olyan feladatokkal, amelyek rendezése már 2023-ban időszerű lett volna. Sok-sok dologban küzdünk, próbálkozunk, 
de több dologban sajnos nem eredményesen. Röviden az elmaradt feladatokról is egy lista: 

‣ Súlyosan és legnagyobb fájdalommal egyértelműen a kuncsorbai út felújításának hiánya sújt. Egész ciklusomnak 
legnagyobb mumusa, legsajnálatosabb elmaradása ezen út felújításának kérdése. Időről-időre folyamatosak a 
kormányzati szintű megkereséseim, tárgyalásaim e területen, azonban szemlátomást a valós politikai akarat nincs 
meg ennek a kérdésnek a rendezésére. F. Kovács Sándor képviselő úr támogatása egyelőre sajnos kevésnek bizonyul 
ennek a feladatnak a rendezésére, melynek érdekében a lehető legtöbbet törekedni fogunk megtenni a következő 
időszakban is. 

‣ Továbbra sem tudtuk elkezdeni megvalósítani a piaci üzletsor építésének tervét, számos adminisztratív ok miatt. 
Nyilván fontos akadálya az is, hogy egyszerűen kevés pénz áll rendelkezésre a teljes kivitelezéshez, de még nagyobb 
probléma, hogy a tervezés során olyan hibák születtek, amelyek a támogatás igénybevételét jelentős mértékben 
korlátozzák. 

‣ Szomorú hír, hogy az év februárjában immár negyedik tragikus tűzeset történt a ciklusomban. Az önkormányzati 
szociális szükséglakás kigyulladása egy városlakó társunk életébe került amellett, hogy az önkormányzat szükséglakás 
nélkül maradt. Az év végére egy kisebb biztosítási összeget e területen sikerült kiharcolni, mellyel talán 2024. év 
elején megkezdődhet valamilyen helyreállítás. 

‣	 Majd mindenki meglepetésére augusztus közepén, helyi idő szerint 11:16 órakor 4 magnitúdó erősségű földrengés 
is volt városunkban. 

‣ 2023-ban szomorúan kellett megtapasztalnom, hogy milyen nehéz helyzetben élnek Túrkevén is emberek. A város 
egy kisebb része folyamatosan rászorul szociális támogatási formákra, amelyekre forrásaink egyre szűkösebben állnak 
rendelkezésre. Emlékeztetném a túrkeveieket, hogy 2019-ben a Magyar Állam 70 millió Ft-ot biztosított szociális 
ellátásokra, míg egy évvel később ez 35 millióra csökkent és 2021. óta 0 Ft normatíva áll e területen rendelkezésünkre. 
Ennek eredményeként vágyunktól eltérően nem sikerült visszaállítani a fiatalok lakhatási támogatását, rendkívül kis 
összeg állt rendelkezésre a segélyezésre, rezsi támogatásokra, jelentősen lekorlátozva az önkormányzat lehetőségeit. 
A szociális területen dolgozó munkatársaim folyamatosan ki voltak téve az állandó igényeknek, ugyanakkor legtöbb 
esetben egyáltalán nem, vagy csak jelképesen tudtunk megfelelni ezen elvárásoknak. Szomorúnak tartom az ország 
társadalmi szociális helyzetét, hiszen az év elejétől kezdve, az energiaárak elszabadulását követően állandó volt a 
rezsitámogatásokat, fűtési támogatásokat kérők sora hivatalomban, amely igényeknek csupán töredékének tudtunk 
megfelelni. 

‣ Szomorúságomra szolgált, hogy az idei évben az államosító, központosított döntések újabb hatásköri elvonásokat 

valósítottak meg az önkormányzatokkal szemben. Ennek egyik korábban már említett eleme volt az orvosi 
ügyeleti átszervezés, ahol városunk nyilvánvalóan az átszervezés veszteseként jött ki, hiszen Túrkevén túrkevei 
telephellyel gyakorlatilag megszűnt az ügyeleti ellátás. Sajnos ugyanilyen központosító törekvések áldozata lett a 
védőnői szolgáltatás is, ahol az állam a Hetényi Géza Kórházba szervezte a védőnők munkáját, néhány költséget 
itt felejtve városunknál. Amikor a szociális feladatok „hazahozataláért” dolgoztam, vagy a BKTT-ből való kilépés 
mellett érveltem, akkor komolyan gondoltam az önkormányzatiság melletti kiállás demokratikus alapelvét, hogy 
helyben szülessenek meg a legfontosabb döntések. Addig, míg törekvéseinkkel az önkormányzati döntéshozás 
lehetőségeit próbáltam növelni, elősegíteni, hogy a helyi közösségnek beleszólása legyen fontos helyi feladatokba, 
addig a központosító, államosító törekvések ezzel ellentétes irányba húzzák az önkormányzatiságot. Az elmúlt 
években kikerült az önkormányzat fenntartásából a túrkevei középiskola, melynek eredményei meg is lettek, hiszen 
megszűnt a gimnázium. Teljes mértékben kikerült az alapfokú általános iskolai oktatás, ahol szintén megszűnt a 
város minden lehetősége érdemi ráhatással bírni a folyamatokra. S most ezen újabb törekvések minden esetben az 
önkormányzatiság eszméjét csökkentik. 
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Az Országgyűlés 2000. június 13-án elfogadott határo-

zata minden év február 25-ét a kommunizmus áldoza-

tainak emléknapjává nyilvánította. 

Közép- és Kelet-Európában elsőként Magyarország 
döntött úgy, hogy legyen emléknapja a kommunizmus 
áldozatainak, akikről először 2001. február 25-én emlé-
keztek meg az Országgyűlésben és azóta minden évben 
tartanak emlékünnepségeket.

Az emléknap időpontja arra utal, hogy 1947-ben a 
szovjet megszálló hatóságok ezen a napon tartóztatták 
le Kovács Bélát, a Független Kisgazdapárt (FKGP) fő-
titkárát, akit országgyűlési képviselőként mentelmi jog 
védett. A szovjetellenes kémkedéssel és ellenkormány 
alakításával megvádolt Kovács Bélát 1951-ig magyaror-
szági és ausztriai börtönökben őrizték, majd 1952-ben 
a Szovjetunióba vitték, és bírósági tárgyalás nélkül 25 
év kényszermunkára ítélték. 1955 novemberében átad-
ták a magyar hatóságoknak, de szabadságát csak 1956 
áprilisában nyerte vissza. Az 1956-os forradalom ide-
jén földművelési miniszterként, majd államminiszter-
ként tagja volt a Nagy Imre-kormánynak. A forrada-
lom leverése után kereste a kiegyezés lehetőségét, majd 
amikor világossá vált számára, hogy ez nem lehetséges, 
visszavonult. 1958 novemberétől haláláig országgyűlési 
képviselő volt, de betegsége miatt ténylegesen nem po-
litizált. 1959. június 21-én halt meg, a szovjet hatóságok 
1989-ben rehabilitálták.

Kovács Béla önkényes fogva tartása a demokratikus 
jogok eltiprásának jelképévé vált, sorsa példája azok-
nak, akiket ma a kommunizmus áldozataiként tartunk 

számon. Az Országház előtt álló bronzszobrát 2002. 
február 25-én, letartóztatásának és elhurcolásának 55. 
évfordulóján avatták fel.

ÖNKORMÁNYZATI HÍREK IN MEMORIAM

A 2023-as eseményekről szóló beszámoló után nagyon röviden a 2024-es tervekről is szót kell ejtenem. 2024. 
önkormányzati választási év lesz városunkban, tehát minden bizonnyal egyébként is közbeszéd tárgyát fogják 
képezni az elmúlt időszak eredményei és problémái, ugyanakkor városvezetőként szeretnék olyan feladatátadással 
segíteni bárkinek, aki esetleg posztomon követ, ami világos célkitűzéseket fogalmaz meg az elkezdett munkákról. 
Örömteli, hogy sok elnyert pályázat sok forrása áll rendelkezésre jelen pillanatban is, amely pályázatok 
lebonyolításának feladatai 2024-re maradnak. A 2023-as pályázati beszámoló kapcsán már több ilyen területet 
érintettem, de rövid összefoglalással még szót szeretnék ejteni a legfontosabb tervezett tevékenységekről. 

‣ 2024-es cél az Oroszlán Vendéglő felújításának befejezése és az idősek nappali ellátási szolgáltatásának 
kiépítése. 

‣ 2023. őszére tervezett belterületi útfejlesztések sajnos nem kezdődhettek meg külső okok miatt, még az 
év tavaszán minden tervezett útfelújítást meg szeretnénk valósítani, így a belterületi útfelújítási program 
pályázatban szereplő valamennyi elemének lebonyolítása. 

‣	 Kiemelt cél még az év elejére a strand és gyógyfürdő minden tűzeset előtti szolgáltatásának helyreállítása, 
kiemelten két szauna kiépítését és az uszoda 2024. évi működésének biztosítását. A strand fejlesztésére, 
családbarát szolgáltatásainak bővítésére jelenleg is elbírálás alatt van egy TOP Plusz turisztikai pályázatunk, 
amely új lehetőségeket nyitna az idegenforgalmi célcsoport bővítésére. Szintén a strandhoz kapcsolódó elvárás 
magunkkal szemben, hogy a megkezdett 11., kétszintes új apartman épületünk szolgáltatási tevékenységét 
megkezdhesse. 

‣ Szintén az év elejére maradt a pákász tanösvény és az ahhoz kapcsolódó ismeretterjesztési, élménypedagógiai 
infrastruktúra kiépítése, amely komoly lépés lesz a Kis-Berettyó város életébe történő bekötésére. 

‣ Ducza temető maradt az egyedüli, ahol nincs semmilyen ravatalozó. Nagyon szeretném még a cikluson belül, 
hogy ott is létesüljön egy olyan fedett kegyeleti hely, amely méltóbb megemlékezéseknek lehet otthona. 

‣ Szintén az év elején fog megvalósulni TOP Plusz kék infrastruktúra fejlesztési törekvésnek megvalósítása, 
ami a mederkotrás mellett a strand életére is meghatározó bővítő eredményt hozhat. 

‣ A Ligetben a közeljövőben két érdemi fejlesztést szeretnék megvalósítani. Egyik a korábban említett vizes 

játszóelem kiépítése, a másik a kerítésépítés folytatása, hogy egy pár éven belül egy zárható, kontrollálható 
látogatottságú közösségi tér jöhessen létre. 

‣ Legfontosabb célkitűzésem a mozi épületének átfogó felújítása. Az ehhez pályázaton elnyert források sajnos 
nem lesznek elegendőek, de akkor is szeretném elérni, hogy az év végéig egy új közösségi épület szülessen.

‣ A „Lordok háza” mögött, hivatali garázssor mögött egy sétánnyal össze szeretném kötni a pákász tanösvényt 
a ligettel.

‣ Átfogó termeim vannak a város aktív- és ökoturisztikai szolgáltatásainak fejlesztésére. Ehhez szükséges 
pályázati koncepciót munkatársaimmal összeállítjuk, és benyújtását megvalósítjuk. 

‣ Nagyon régen szeretnék bevezetni valamiféle kelengyecsomagot, finn mintára készülő baba ajándékdobozt az 
újszülött túrkeveieknek. 

‣ Szeretnék még több, még színesebb, még jobb városi rendezvényeket, illetve olyan önkormányzatunk által 
támogatott rendezvényeket, amelyek térségi hatásúak lehetnek. Ezért pl. jobban mellé szeretnék állni a motoros 
találkozónak, hogy az nagyobb hatású metal-fesztivállá nője ki magát, de folytatni akarom a nyári programok 
színesítését is. 

Az előttünk álló év ismét számos kihívást támaszt önkormányzatunkkal szemben. Néha úgy tűnik, hogy 
nehezedő körülmények között kell folytatnunk munkánkat, ugyanakkor igyekszünk a kihívásokkal szemben 
megfelelni. Ezen soraimmal szeretném megköszönni az Önkormányzat és a Polgármesteri Hivatal valamennyi 
munkatársának 2023. évi munkavégzését, a város intézményeinek és az abban dolgozó személyi gárda helytállását. 
A három meghatározó jelentőségű 100 %-os önkormányzati tulajdonú kft. vezetésének és személyi állományának 
éves teljesítményét. Összességében hálámat fejezem ki mind a ciklusban, mind 2023-ban az önkormányzat 
részére munkát végző valamennyi munkatársam munkájáért! Nem kisebb tisztelettel ezúton köszönöm mindazon 
civilek, állampolgárok munkáját, akik önkéntes tevékenységüket 2023-ban fenntartották és mindent megtettek 
annak érdekében, hogy Túrkeve egy jobb hely helyen. Nagyon köszönöm a sportszervezőknek, a sportolóknak, a 
városszépítőknek, tűzoltóknak, állatvédőknek, természetvédőknek, idős kluboknak az idei évi tevékenységeiket. 
S utolsó gondolatommal ezúton szeretnék minden túrkevei lakónak, a lakók hozzátartozóinak, barátainak békés, 
örömteli új esztendőt kívánni, sikereket, jó egészséget, szeretetteljes családi hangulatot az egész évre! Bízom 
benne, hogy a körülöttünk háborgó világ ismét a béke felé mozdul el, s meggondolva sorsát, gyermekeink és 
unokáink érdekében mindent megtesz a fegyveres konfliktusok felszámolásáért.
Békét, szeretetet, egészséget, pénzügyi biztonságot kívánok mindannyiuknak!

A kommunizmus áldozatainak emléknapja
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2024. január 1-e nem egyszerűen csak egy új év kezdete 
a túrkevei Idősek Otthonának életében, hiszen hosszas 
előkészületeket, jogi procedúrákat követően fenntar-
tóváltás történt. Korábban a Berettyó-Körös Többcélú 
Társulás volt a fenntartó, idei évtől viszont a Túrkevei 
Református Egyházközség látja el a feladatot.

Nem egyik napról a másikra történt a váltás, hanem egy 
rendkívül sokrétű átszervezés eredménye, ami valljuk be, 
sok mendemondára is okot adott a kisváros specifikumá-
hoz híven. Most, hogy minden csavar a helyére került a gé-
pezetben, s a fenntartóváltásról már múltidőben beszélhe-
tünk, tekintsük át az előzményeket, miért is vált szükségessé 
a váltás, melyek voltak azok a tényezők, minek okán a Kép-
viselő-testület az átszervezés, az átadás mellett foglalt állást. 
A város polgármesterét, Sallai R. Benedeket kértem meg, 
hogy vázolja fel az olvasók számára az előzményeket, hiszen 
ennek tudatában válik érthetővé a döntés létjogosultsága.

Miért vált szükségessé, milyen előzmények szülték a fenn-
tartóváltás eme formáját az Idősek Otthonánál?

A 2019-ben létrejövő önkormányzat elsődleges prio-
ritások közé helyezte a város fejlesztését, amiben kü-
lönböző területek, mint például a közutak állapotának 
fejlesztése előtérbe került. 
Ennek a célnak a megvalósításához azzal a több évtize-
des szemlélettel, nevezetesen, hogy a város költségveté-
si forrásait alapvetően a működésre fordítja, szakítani 
kellett. Minden területen meg kellett vizsgálni hogyan 
lehet hatékonyabban működtetni a rendszert. A BKTT 
(Berettyó-Körös Többcélú Társulás), mint az önkor-
mányzattól független jogi személy, öt polgármesterből 
álló tanácsként és öt önkormányzatból álló tagsággal 
úgy hozott rendszeresen döntéseket, hogy az nem egye-
zett Túrkeve város önkormányzatának érdekeivel. Az 
Idősek Otthona működtetése során keletkezett hiányt 
minden esetben a mi torkunkon akarta lenyomni. Ez 
persze nem kizárólag a BKTT hibája, hanem egy álla-

mi alul finanszírozás okozata. Nem voltunk semmilyen 
hatással a működésre, nem ellenőrizhettük például, 
hogy az ottani bérek összhangban vannak-e más intéz-
ményeink bérével, hatékony-e az energiarendszer, nem 
eltúlzott-e a működési költség stb. 
Ebből az állapotból egy felelősen gondolkodó gazdának 
elege lesz, mármint, hogy a számlát mi kapjuk, de nem tu-
dunk hatással lenni az ott folyó eseményekre, kiadásokra.
Ebből kifolyólag 2020-ban megkerestem a túrkevei 
egyházközséget, hogy esetleg átvenné-e ennek az in-
tézménynek a működtetését. Tudni kell, hogy a bent-
lakásos idősellátás a legveszteségesebb szociális ellátás, 
hiszen napi 24 órában folyamatosan kell szakszemély-
zetet, teljes ellátást biztosítani. 

Miért hiúsult meg ez a próbálkozás?

Akkor olyan választ kaptunk az egyháztól, melynek feltéte-
lei nem voltak vállalhatóak az önkormányzat részéről. Min-
den bizonnyal vannak olyan önkormányzatok, akik ilyen 
esetben átadják a teljes infrastruktúrát, a teljes vagyont. 
Nem tudjuk pontosan, hogy hány tíz vagy száz milliós va-
gyonról van szó, lévén, hogy van több épület minden beren-
dezésével, felszerelésével, modern konyhával, sorolhatnám. 
Magam részéről, mint polgármester, nem szeretnék ilyen 
mérvű privatizációt, nem szeretném a köztulajdont átru-
házni más jogi személynek. Ezért mondtam akkor, hogy 
ilyen feltételekkel nem kívánjuk átadni.

Újabb év telt el újabb konfliktusokkal az intézménnyel és 
a BKTT-vel. Ezt követően kezdeményeztem, hogy akkor 
vegye át az önkormányzat, mert akkor közvetlenül ha-
tást tudunk gyakorolni a működésre annak reményében, 
hogy hatékonyabban lehessen működtetni. Sok egyéb 
működési gond is felmerült, például ki dönt arról, hogy ki 
kerülhet be az intézménybe, ki dönti el, lesz-e hely vala-
kinek vagy sem, mennyire átlátható az ezzel kapcsolatos 
döntéshozási folyamat. Ezeket úgy tudtuk volna kezelni, 
ha az önkormányzat saját kezébe veszi az üzemeltetést. 
Korábban azért merült fel az egyház, mert jobb finanszí-
rozási feltételeket kap az államtól, s az önkormányzatnak 
hátrányosabb lett volna a finanszírozás. Könnyen megle-
het, hogy amit bukunk, hatékonyságjavító intézkedések-
kel vissza lehetett volna nyerni, de ez a terv ellenállásba 
ütközött, s nem akartam szembe menni a közakarattal. 
2023-ban olyannyira elszabadultak az energiaárak, olyan 
szinten megnövekedett az üzemeltetési költség, hogy akár 
csődbe is vihette volna az önkormányzatot. Ezután keres-
tem meg újra Kereszti Roland nagytiszteletű urat, hogy 
megtudjam, esetleg változott-e az egyház álláspontja. 
A második alkalommal a református egyház rugalmassá-
got mutatott, kész volt a tárgyalásra, tiszteletben tartották, 
hogy a tulajdonjogot nem szeretnénk átadni. Ami a vá-
rosé, az maradjon a városé. Sosem lehet tudni alapon, ha 
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Egy előadás két felvonásban
Első felvonás, avagy az előzmények
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változnak a szabályok, a finanszírozás, ab-
ban az esetben legyen egy adaptív döntés-
hozási lehetősége a városnak a visszavételre. 
Jelenleg az látszódik, hogy az egyház maga-
sabb prioritást élvez a finanszírozásban, a 
bentlakóknak most ez a jobb feltétel.

Két dolgot szerettem volna:
•	 Ne kerüljön ekkora többletköltség-
be a városnak a működtetés, átlátható 
legyen a gazdálkodás.
•	 Az önkormányzatnak legyen bele-
szólása a működésbe, legyen kontroll a 
döntésekben.

Ezzel a döntéssel a második részről le kellett 
mondani, de a fenntartás átadásával nem ke-
rül 20 millió forintba a városnak az üzemel-
tetés. Nem a legoptimálisabb helyzet, annak 
örülnék, ha hosszú távon az önkormányzat 
hatással tudna lenni az idős ellátásra, de eb-
ben a jelenlegi finanszírozási rendszerben 
jobb döntés nem tudott születni.

Négy szociális alapfeladat van, konkrétan a 
bentlakásos, a nappali ellátás, a házi segít-
ségnyújtás és az étkeztetés. Mindegyik az egy-
házhoz került?

Jogszabályi törvények határozzák meg, mi-
lyen kötelező feladatai vannak egy önkor-
mányzatnak. Ennek megfelelően alakult 
a feladatmegosztás, valamint egy nyertes 
pályázat tükrében, ami a nappali ellátást 
érinti. Köztudott, hogy az Oroszlán Ven-
déglő épülete ilyen célra kerül átalakításra. 
Tudni kell még azt is, hogy az elmúlt évti-
zedekben úgy építették ki az infrastruktú-
rát, hogy két szociális alapfeladatot ellátó 
intézményt hoztak létre, az egyik a Szoci-
ális Szolgáltató Központ, a másik az Idő-
sek Otthona. Az Idősek Otthonában volt a 
bentlakásos és nappali ellátás, valamint az 
étkeztetés. Mellesleg a bennlakásos szolgál-
tatás nem kötelező feladat. A házi segítség-
nyújtást – ami kötelező feladat számunkra 
– pedig a SzSzK szakemberei végezték. Ezt 
az intézményt nem akartuk kiüríteni, mert 
vannak olyan szociális feladataink – főleg 
a gyermekvédelemben –, ami nem adható 
át másnak. Ezért fenn kell tartani ezt az 
intézményt és hatékonyan kell működtet-
ni. A házi segítségnyújtást megosztottuk, a 
rászorulók választhatnak, a nappali ellátást 
pedig az Oroszlán Vendéglő átépítéséig az 
egyház látja el. A bentlakásos ellátás és az 
étkeztetés szintén az egyház feladatköre. 

Bízom benne, hogy mindenki számára jó 
megoldás, döntés és feladatmegosztás szü-
letett, legfőképpen az idős, ellátásra szoru-
ló embereknek!

TANYAGONDNOKI SZOLGÁLAT
2024. JANUÁR 1-ÉN MEGKEZDTE MŰKÖDÉSÉT A TÚRKEVEI SZOCIÁLIS SZOL-

GÁLTATÓ KÖZPONT TANYAGONDNOKI SZOLGÁLATA.

MI A TANYAGONDNOKI SZOLGÁLAT?

A tanyagondnoki szolgálat a Szociális törvény alapján működő, személyes 
gondoskodást nyújtó szociális alapszolgáltatás. A szolgáltatás célja a segítségnyújtás 
a szociálisan rászorulók részére saját otthonukban és lakókörnyezetükben önálló 
életvitelük fenntartásában, az egészségi állapotukból, mentális állapotukból 
vagy más okból származó problémáik megoldásában. Célja az önálló életvitelhez 
szükséges szolgáltatásokhoz való hozzájutás segítése.

MIBEN TUD SEGÍTENI A TANYAGONDNOKI SZOLGÁLAT?
�� A tanyagondnok közreműködik a közösségi és szociális információk átadásában; az 

önkormányzati és intézményi információk közvetítésében a lakosság részére.
�� Közreműködik az étkeztetésben és a házi segítségnyújtásban. 
�� Egészségügyi ellátáshoz (háziorvos, szakorvos, egészségügyi szolgáltatás) 

való hozzájutást segíti. (Pl.: autóval történő szállítás az orvosi rendelőbe, szak-
orvosi vizsgálatokra történő szállítás a Mezőtúri Kórház és Rendelőintézetbe)

�� Segítséget nyújt a gyógyszerkiváltásban és a gyógyászati segédeszközökhöz való 
hozzájutásban.

�� Egyéni hivatalos ügyek intézésében segít, feladata a lakossági igények továb-
bítása az önkormányzat és más helyi szervezetek, hatóságok, hivatalok felé. ( 
Pl: nyomtatványok kitöltésében segítségnyújtás, családsegítőbe, okmányiro-
dába, postára,  autóval történő szállítás) 

�� Feladata helyi közösségi, művelődési, sport- és szabadidős tevékenységek szerve-
zése, segítése.

HOL ÉRHETŐ EL A TANYAGONDNOKI SZOLGÁLAT?

A tanyagondnoki szolgálat működési területe: Túrkeve város külterülete
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A tanyagondnoki szolgáltatással kapcsolatban bővebb tájékoztatást kérhet 
Nagyné Debreczeni Melinda intézményvezetőnél.
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ból, és jelentősen lecsökkenti a szociális ellátásokra, idő-
sellátásra korábban fordított kiadásait. Ennek megfelelően 
az alapellátást és az Idősek Otthonában lévő szakellátást 
átszervezi. Valamint, az átadást az is generálta, hogy a re-
zsiárak robbanása, magas élelmiszerárak és a magas inflá-
ció miatt a napi huszonnégy órás és háromszázhatvanöt 
napon keresztül egyfolytában működő intézményben a 
kiadások drasztikusan megnövekedtek, ami nem hiány 
volt, hanem finanszírozási kiesés, ez a tény nem mindig 
került elfogadásra.

Emiatt a Túrkeve Városi Önkormányzat a költséghaté-
konysági, spórolási szempontok figyelembevételével új 
fenntartásba adta az Idősek Otthonát, és az ott működő 
egyéb ellátásokat, hogy költségeket takarítson meg. Ez 
az átadás nem egy szokatlan esemény, hiszen több vá-
rosban, például Mezőtúron is, több éve az Önkormány-
zat ezt a lépést megtette. Több helyen történt az egyház 
részére intézmény átadás egy kedvezőbb finanszírozás 
reményében, amely mindemellett jó lehetőséget bizto-
síthat a feltételek javítására, valamint egy új szervezeti 
egységben való szakmai együttműködésre, vagy ked-
vező pályázat esetén a túrkevei lakosságot szolgáló fej-
lesztésre. Az egyházi szakmai módszertani rendszer is 
gondosan ki van építve, kiterjedt hálózattal rendelkezik, 
ahol a szakmai támogatást, szakmai anyagok biztosítá-
sával a törvényi változásoknak megfelelő módszertani 
kiadványokkal, szakmai újításokat elősegítő konferen-
ciákkal is segítik. Az együttműködésben az a legfonto-
sabb, hogy a szakemberek a tapasztalataikat egyeztetve 
tudnak hatékonyabban működni.

Konkrétan hogyan zajlott az átszervezés, az átadás-átvétel?

Az átadás bonyolult, több mint fél éves folyamat volt – 
nyilatkozta Szabó Attila intézményvezető –, amely két 
síkon zajlott. Egyrészről a feladatot átadó és átvevő kö-
zött, másrészről az átvevő és az engedélyező hatóságok 
között, hiszen újra kellett szervezni az intézményt az 
alapoktól kezdve. Először is a korábbi társulási fenn-
tartású intézményt meg kellett szüntetni, ami nem volt 
egyszerű dolog egy ilyen összetett feladatellátásnál. Majd 
az új egyházi intézménynek a minisztériumi finanszíro-
zási rendszerbe történő befogadást kellett menedzselni, 
amiben lelkész úr nagy segítségünkre volt. A Belügymi-
nisztérium Szociális Államtitkárságán Fülöp Attila gon-
doskodáspolitikáért felelős államtitkár hagyta jóvá végül 
a finanszírozási rendszerbe történő befogadást, ezt köve-
tően lehetett megkezdeni az intézmény átszervezését. Egy 
összetett működési engedélyezési eljárást kellett lebonyo-
lítani az illetékes Vármegyei Kormányhivatal Szociális 
és Gyámügyi Osztályánál. Gyakorlatilag, mintha egy új 
intézményt hoztunk volna létre, az alapoktól kezdtünk 
építkezni, minden dokumentumot újból el kellett készíte-
nünk pl. szabályzatok, munkaszerződések, szakmai anya-
gok, összes ellátottal a megállapodásokat stb. Sokat tár-
gyaltunk, egyeztettünk a hatóságokkal, a napközisekkel, 
étkezőkkel, lakókkal és hozzátartozóikkal, a kollégáinkkal 
és Kereszti Roland lelkész úrral. Még a főzőkonyhánknak 
is új működési engedély kell. Ezek után igényelhettünk a 

feladatellátásra finanszírozást az Államkincstártól. Ezen 
eljárásoknak és az intézmény újjászervezésének számos 
bonyolult apró részlete van, de ezek ismertetésére itt 
nincs lehetőség. Szerencsére ezek a dolgok célba értek, és 
működik az intézmény az új feltételek között.
Az intézmény részéről az átalakuláshoz nagyon pozitív 
volt a hozzáállása mind az ellátottaknak, mind a hozzá-
tartozóknak és a kollégáknak is, amit tisztelettel szeretnék 
megköszönni. Külön örülök annak, hogy minden ellátot-
tunk az új intézményben képzelte el a további ellátását. 
A félreértéseket elkerülendően kiemelem, hogy az eddigi 
szakembergárda maradt /két fő kivételével/, mint ahogy 
jómagam is intézményvezetőként látom el a feladatokat 
az új egyházi intézményben. Bízom a kollégáim szakértel-
mében és elhivatottságában továbbra is, akik a szakmáju-
kat hívatásként végzik majd az új intézményben, ahogyan 
eddig tették azt. Külön pozitív volt a történetben, hogy 
a Túrkevei Református Egyházközség, mint új fenntartó 
vállalta azt, hogy a dolgozók minden eddigi közalkal-
mazotti státuszhoz kapcsolódó összes jogát biztosítani 
fogja, azaz a feltételek nem változtak. Csupán csak annyi 
történt, hogy a munka törvénykönyve hatálya alá tarto-
zunk, de maradt a bérezés, az előmenetel, a nyugdíjazás 
és számos jog. Az ellátottaknak is változatlan minden kö-
rülmény, egyelőre a térítési díj sem változott, persze, ha 
a jövőbeni esetleges infláció érezteti a hatását, akkor az 
ésszerű keretek között minimális inflációkövető emelést 
be kell majd vezetnünk. 

Mivel a működési feltételek érdemben nem változtak, 
az engedélyezett ellátotti létszámunk sem változott. Je-
lenleg – bár naponta van új jelentkező – a bentlakásos 
ellátás esetében 55 főre, az idősek klubjánál 35 főre, az 
étkezőknél 150 főre, míg házi segítségnyújtásnál 25 fő 
személyi gondozásra van lehetőségünk a működési en-
gedélyünk szerint. A feltételeket és a fenti ellátotti létszá-
mokat illetően számos fejlesztési elképzeléssel, konkrét 
tervvel rendelkezünk már, amelyekről aktualitásuk ese-
tén örömmel számolunk be a kedves túrkeveieknek.
Összegzésként elmondható, hogy nehéz időszakon va-
gyunk túl, és van túl az intézmény, de megcsináltuk! 
Úgy gondoljuk, minden kihívásból erőt és tapaszta-
latot tudunk meríteni. A fenntartónk és az életünk 
ugyan változott, de a szakmai elhívatottságunk és a cé-
lunk nem, hiszen nekünk továbbra is az a fontos, hogy 
az idősek a lehető legjobbat kapják és békés öregkort 
éljenek meg. Mi ezt tartjuk szem előtt és megújult erő-
vel, szeretetben kívánjuk továbbra is ápolni, gondozni 
az időseket az új egyházi fenntartásban. Készséggel, 
szakmai elhivatottsággal és tapasztalattal állunk ren-
delkezésére továbbra is minden hozzánk forduló túr-
keveinek. Várjuk önöket szeretettel.
Jelen írással, illetve a megszólaló érintettek tájékozta-

tásából remélhetőleg sikerült tisztázni, jobban áttekinteni 
az átszervezés miértjét, mikéntjét, s további működésének 
körülményeit. 
Bízunk benne, hogy a legfontosabb érintettek, Túrkeve 
idős, rászoruló lakossága lesz a legnagyobb haszonélve-
zője az átszervezésnek!

A túrkevei szociális ellátás átszervezésének előzményei-
ről olvashattak a fentiekben. Ezt követően beszélgettem 
Szabó Attila intézményvezetővel és Kereszti Roland lel-
késszel, akiket arra kértem, hogy osszák meg tapaszta-
lataikat, mondják el véleményüket az átadás-átvétellel 
kapcsolatban.

Kereszti Rolandhoz intéztem kérdésem, mennyire volt be-

fogadó az egyház az átvételt illetően?

Az Református Egyháznak négy fő feladata van: 1. az Ige 
hirdetése, 2. a sákramentumok (keresztség, úrvacsora) 
kiszolgáltatása, 3. az egyházi rend megtartása és meg-
tartatása, 4. a diakónia (szeretetszolgálat) gyakorlása. 
Több száz éves hagyományunk, kötelességünk tehát a 
szeretetszolgálat, így természetesen nyitottak voltunk a 
megkeresésre, a döntéshozó presbitérium egyhangúan 
támogatta a kezdeményezést.

Az átvételt egyházmegyei és egyházkerületi átvilágítás 
előzte meg, ennek eredményeképpen dőlt el, hogy át-
vehető-e az intézmény, avagy nem. A dokumentumok, 
szabályzatok átvizsgálása és a helyszíni szemle után zöld 
jelzést kaptunk. 

Ezt követően kezdődhettek el a tárgyalások az Önkor-
mányzattal, ezek zömében konstruktívak voltak. Az Ön-
kormányzat szerette volna csökkenteni a saját kiadásait. 
Gyülekezetünk pedig egyrészt a küldetéstudat miatt, 
másrészt a városnak segítendő vállalta a feladatot. Talán 
nem érdektelen, ha megjegyezzük, hogy Túrkevének ed-
dig évi 15-20 millió forinttal kellett hozzájárulnia az Idő-
sek Otthona működéséhez. Ez az összeg már idén 25 mil-
lió forint lett volna, ha az Idősek nappali ellátását a város 
üzemeltette volna, de ez a 25 millió forintos összeg 2024-
ben felszabadul az önkormányzatnál az egyházi üzemel-
tetésnek köszönhetően. Voltak, esetleg vannak olyan vé-
lemények is, amelyek szerint az Egyház „rátette a kezét” 
az Otthonra, „elvettük a város vagyonát”. Hangsúlyozom, 
hogy épp az ellenkezője igaz: nem elveszünk, hanem se-

gítünk. A kiadástól mentesítjük az Önkormányzatot. A 
hosszadalmas, sok közös megbeszélés eredményeképpen 
az épületek és minden berendezési tárgy az Önkormány-
zat tulajdonában marad, míg az intézmény működtetését, 
fenntartását a Református Egyház látja el. Ez egy igen ne-
héz, komoly elhívatást igénylő feladat, melynek terheit le-
vettük az Önkormányzat válláról. Gondoljunk bele abba 
is, hogy jelenleg majdnem mindenhol munkaerőhiány 
van, így a szociális ellátások terén is. Ez is a mi gondunk 
lesz ezután. A megfelelő, szakszerű ellátás, a munkaválla-
lók és gondozottak, ellátottak összes gondja-baja is mos-
tantól a mi felelősségünk. Érdemes tehát így is tekinteni 
az intézményátvételre.
Kereszti Roland hozzátette: Intézményünk a „Túrkevei 
Református Gyülekezet Szeretetotthona és Alapellátási 
Szolgálata” nevet viseli. Szeretetotthon! Mindenképpen 
szeretném megosztani egy igen fontos tapasztalatomat. 
Az előkészítő tárgyalások során többször is találkoz-
tam az Idősek Otthona vezetőivel, munkatársaival, ápo-
lókkal, karbantartókkal, konyhásokkal, mosodásokkal, 
mindenkivel. Nehéz, testet és lelket egyaránt komolyan 
igénybevevő munkájuk van, mégis olyan szeretettel, a 
gondozottak iránti megbecsüléssel, figyelemmel végzik, 
hogy csakis elismeréssel beszélhetünk róluk. Kiváló, ösz-
szetartó, profi közösség. Nagyon örülök, hogy ennek a 
közösségnek bizonyos tekintetben én is részese lehetek. 
Többen kérdezték azt is, hogy mit fog jelenteni az Ott-
hon működésében az, hogy református lett. Évekkel 
ezelőtt heti rendszerességgel tartottunk ott istentiszte-
leteket, alkalmakat. Szeretnénk újra megteremteni a le-
hetőséget egyéni beszélgetésekre, lelkigondozásra, és a 
remények szerint istentiszteleti alkalomra is. 
A Szeretetotthonnak új pecsétje is van, a Kálvin Jáno-
sé. A nagy reformátor pecsétjén ez szerepelt: „Szívemet 
égő áldozatul az Úrnak adom”. A Jóisten iránti odaadást, 
szolgálatkészséget, és nem utolsósorban a lelkiismeretes 
munkát, igyekezetet is jelképezi ez a pecsét. Önzetlen-
ség, áldozathozatal, szolgálat, segítés. Ez mindennapi 
küldetés a Szeretetotthonban. 
Bárki bizalommal keressen bennünket, mert a legmaga-
sabb szintű teljes odafigyeléssel, kiváló, lelkes szakembe-
rekkel várjuk a segítségre szorulókat. A legjobb kezek-
ben vannak, akik szolgáltatásainkat igénybe veszik.

Ezt követően beszélgettem a Túrkevei Református Egy-
házközség által létrehozott új intézménynek a vezetőjével 
Szabó Attilával, akit arra kértem, hogy ossza meg tapaszta-
latát, mondja el véleményét az átadás-átvétellel kapcsolatban.

A polgármester úr kezdeményezésére a képviselő-testület 
egy többségi csoportja már a korábbi években is abban 
gondolkodott, hogy a túrkevei szociális ellátórendszert tel-
jesen átalakítja, kilép a Berettyó-Körös Többcélú Társulás-

KÖZÜGYKÖZÜGY

ÚJ IDŐSZÁMÍTÁS AZ IDŐSEK OTTHONÁNAK ÉLETÉBEN
Második felvonás, avagy

MOLNÁR MAGDOLNA 
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Január elején örömteli esemény miatt járt Budapesten a 
Remény Rabjai Állatvédelmi Egyesület pár tagja. 

Az ALDI Magyarország gyűjtése adott lehetőséget, 
hogy a Hangya Közösség 500 kg tápot adományozott az 
állatvédőknek feladataik ellátásának segítésére. A túrke-
vei tűzoltók parancsnoka, Sörös Tibor volt segítségére az 
egyesületnek a hazaszállításban, amiért köszönetüket is 
kifejezték. 

Az egyesület tárolója sajnos kiürült az év elejére, így a 
legjobbkor érkezett a segítség! Köszönet és hála a Remény 
Rabjai Állatvédő Egyesület tagjainak az elárvult állatok 
befogadásáért, gondozásáért, s mindenkinek, aki segítsé-
get nyújt ebben a munkában!

Az utóbbi hetekben több vármegyében is áldozatokat 
követeltek a lakástüzek. Térségünkben csaknem 290 in-
gatlanban keletkezett tűz, ezek közül egyikben sem volt 
füstérzékelő.  

A statisztikák azt mutatják, hogy ahol van ilyen ké-
szülék, ott nem történik tragédia, de még súlyos sé-
rülés sem, hiszen a füstérzékelő már a tűz kezdeti fá-
zisában jelez. Az életmentő eszköz idejekorán, hangos 
akusztikus jellel hívja fel a tulajdonosok figyelmét a 
problémára, akkor, amikor még 
saját testi épségük kockáztatása 
nélkül meg tudják fékezni a lán-
gokat. Ehhez egy otthoni porral 
vagy habbal oltó készülék hasz-
nálata ajánlott.

Fokozott elővigyázatosság-
gal és megelőző intézkedések-
kel elejét lehet venni az otthoni 
tűzeseteknek. Rendszeresen el-
lenőrizzük az elektromos készü-
lékeket és vezetékeket. Kerüljük 
a hálózat túlterhelését, és csak 
jó állapotú, engedélyezett elekt-
romos eszközöket használjunk. 
Tartsuk távol a gyúlékony anya-

gokat a hőforrásoktól, és megfelelően tároljuk azokat. 
Ügyeljünk arra, hogy a fűtési rendszerek karbantartot-
tak legyenek, és csak megfelelően engedélyezett fűtő-
berendezéseket használjunk. A nyílt láng használatára 
fokozottan figyeljünk, minden esetben győződjünk 
meg róla, hogy biztosan eloltottuk a gyufát, gyertyát, 
vagy éppen a cigarettát. Fokozottan figyeljünk az idős, 
egyedül élő rokonainkra, ismerőseinkre!

Baj esetén pedig a 112-es segélyhívó számon azonnal 

értesítsék a tűzoltókat!

KÖZÜGY

A legnagyobb téli hidegben, minden tisztogatás nélkül kátyúztak a kuncsorbai úton. Talán szakértelem híján is el-
mondható, hogy érdemi hatás nem várható sajnos, de legalább el lehet mondani, hogy csináltak valamit. 

Több, mint a semmi, amiért kifejezte köszönetét városunk polgármestere, Sallai R. Benedek F. Kovács Sándor kép-
viselő számára, akinek vélhetően jelentős szerepe van abban, hogy legalább ez is megtörtént.

Talán egy ideiglenes tűzoltásnak jó lesz – tél végéig hátha kibírja -, de ennél sokkal alaposabb, megfelelő techno-
lógiájú javításra lesz szükség.

KÁTYÚZÁS A KUNCSORBAI ÚTON

KÖZÜGY

2024. a választások éve lesz, hiszen Európai Parlamenti, valamint 
Önkormányzati választások lesznek idén.

Ennek okán tudatjuk a kedves olvasókkal, hogy a választásokat megelőzően 
minden részletes információt közlünk önökkel, leírjuk a választások mene-

tét, pontos időpontját, segítünk tájékozódni a választási űrlapokon.
Az Önkormányzati jelöltek is bemutatkozási lehetőséget fognak kapni, me-
lyet egy különszámban jelentetünk meg, hogy önöknek legyen lehetősége 

tájékozódni a felelősségteljes döntésük előtt.

A választásokon éljenek állampolgári 
jogaikkal, s menjen el minél többen, 

hiszen csak ilyen módon tükröződhet a 
közakarat.

VÁLASZTÁSOK 2024

Védjük meg magunkat és otthonunkat
KATASZTRÓFAVÉDELMI IGAZGATÓSÁG

Adomány az állatvédőknek
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A TÚRKEVEI LIGETBEN 2024. FEBRUÁR 17-ÉN 6 ÓRÁTÓL ÚJRA 
MEGRENDEZÉSRE KERÜL A BÖLLÉREK TALÁLKOZÓJA, 

A MALACOK VÉGNAPJA.

A RENDEZŐSÉG SZÍNES PROGRAMOKKAL, SOK-SOK FINOMSÁGGAL 
VÁR MINDEN ÉRDEKLŐDŐT!

KÖZÜGY KÖZÜGY

XVI. NEMZETKÖZI KEVI BÖLLÉRTALÁLKOZÓ
A Gyógyfürdő Kft. felvételt hirdet gondnok munkakörbe az üzemeltetésében lévő 

Recski Ifjúsági Tábor 2024. évi nyitvatartási idejére.
Feladatok:

•	 A tábor nyitvatartási idejében a vendégekhez alkalmazkodó folyamatos gondnoki feladatok ellátása
•	 Tábornyitás	előtti	feladatok	ellátása
•	 Folyamatos,	előírás	szerinti	takarítás	a	szálláshelyeken,	a	főépület	helyiségeiben	és	a	vizesblokkban
•	 A	tábor	területének	parkgondozása
•	 A	vendégek	érkezésének	előkészítése,	az	érkező	vendégek	fogadása
•	 A vendégek tájékoztatása
•	 A	foglalásokkal	kapcsolatos	feladatok	ellátása
•	 Nyilvántartások	vezetése,	adminisztrációs	feladatok	ellátása
•	 A	tábor	működésének	biztosítása,	ellenőrzé-

se, kisebb karbantartási munkák elvégzése, 
megrendelt	javítási	munkák	elvégzésének	
ellenőrzése	és	igazolása

Elvárások:

•	 Önálló munkavégzés, megoldás-orientált 
hozzáállás

•	 Kiváló	kommunikációs	és	kapcsolatteremtő	
készség

•	 Magabiztos,	ugyanakkor	udvarias	fellépés
•	 Vendégközpontú	gondolkodás

Jelentkezési	szándékát,	önéletrajzát	az	
info@turkevetermal.hu	e-mail	címre	várjuk.	

Bővebb információ +36 56 361-313

Hamarosan megjelenik a Túrkevei kalendárium 2024-es 
kiadása. Alábbiakban a szerkesztők ajánlását olvashatják:

„Újból eltelt egy év, néha gondokkal, bajokkal, néha sikerek-
kel, örömökkel, de öregebbek lettünk. 

Nyertünk, veszítettünk, de újból értékelhetünk kis városunk 
életében is: mi történt 2023-ban szeretett szülőföldünkön, il-
letve milyen tervekkel vágunk neki az új esztendőnek, 2024-
nek. Minek örültünk, min aggódtunk, mit csináltunk, hogy 
teltek az év hónapjai, kikkel ismerkedtünk meg, milyen új 
ismereteket szerezhettünk, min dolgoztunk, mivel haladtunk 
- ezekre a kérdésekre kap választ a kedves Olvasó a Túrkevei 
Kalendáriumot lapozgatva. 

A legszínesebb összetételű szerzői gárda, sok fotós járult 
hozzá, hogy egy tartalmas, minél több területről részben be-
számolóként funkcionáló, részben ismeretterjesztő célzatú 
honismereti időszakos olvasmányt adhassunk át Önöknek. 
Fogadják szeretettel!”

Jön, jön, jön…

TÚRKEVEI KALENDÁRIUM 2024

FELHÍVÁS

    

LAPZÁRTA: 
2024. február 23.

ELÉRHETŐSÉGEINK:
E-mail: turkevetelevizio@gmail.com 

Facebook: Túrkeve Televízió

E-mail: ujsagturkeve@gmail.com 

Facebook: Túrkeve Újság

Ez év január 1-től az egészségügyi szolgáltatási járulék 

11.300 forint havonta, ami napi 380 forintot jelent.

Kiknek kell megfizetnie?

•	 Akiknek	 megszűnik	 a	 munkaviszonya	 és	 más	
módon	nem	jár	számára	orvosi	ellátás.

•	 Annak	 a	 nappali	 tagozaton	 végzett	 tanulónak,	
aki	még	nem	állt	munkába	és	már	nem	érvényes	
a	diákigazolványa.

•	 Aki	nem	kap	semmilyen	ellátást.
•	 Aki	nem	számít	szociálisan	rászorultnak.

Egészségügyi 
szolgáltatási járulék

A hónap bölcs mondása
„Csak akkor beszélj, ha a mondanivalód értelmesebb a csendnél.”
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RÁKELLENES VILÁGSÉTA

Beteg vagy rászoruló embertársainkkal – bárhol is élje-
nek a világban – együtt érezni nemes dolog. éppen ezért a 
Magyar Rákellenes Liga idén is meghirdette a Rákellenes 
Világséta (World Cancer Walk) magyarországi szakaszát. 

A Madarász Károly Művelődési Ház immár harma-
dik alkalommal csatlakozott a Rákellenes Világséta 
programhoz.

Január 14-én a magyarországi időzónában 15 órától 
16 óráig zajlott a program, melyen szép számmal jelen-
tek meg a daganatos betegséggel küzdő embertársaink 
iránti szolidaritásukat kifejező túrkevei lakosok. A leg-
kisebb babakocsiban „sétálta” végig a távot, a többiek 
pedig a közösségteremtés örömét kihasználva beszél-
gettek a városon belüli séta alkalmával.

Köszönjük a jelenlévők részvételét, bízva abban, hogy 
jövőre még többen csatlakoznak a nemes programhoz.

PETŐNÉ FÁBIÁN ERZSÉBET -	MŰVELŐDÉSSZERVEZŐ
Bár már február van, úgy vélem elevenen él bennünk 
az emlék, sőt szívünkbe zárva őrizzük a Karácsonyi 
faluban tevékenykedő, rászoruló embereknek adomá-
nyokat gyűjtő angyalokat. A Zagyváné Vass Margit 
ötlete alapján indult karitatív tevékenység az első Ka-
rácsonyi falu idején kezdte meg tevékenységét, s azóta 
minden alkalommal angyali áldásként végzi mások 
megsegítését. Szeretetet adnak, mosolyt csalnak az 
arcokra, segítenek… 

A tavaly felállított faluban sajnos megrongálták a sátru-
kat, de fáradhatatlanul újra rendbe rakták, mert hitük sze-
rint sokkal több jó ember van, mint kevésbé jó, és az öröm, 
melyet számtalan rászorulónak szereztek, mindenért kár-
pótolta őket. Természetesen – vagy nem is annyira magá-
tól értetődően – számtalan angyal segíti munkájukat, akik 
a háttérből biztosítják a feltételeket. A teljesség igénye nél-
kül pár név: Sass Zoltán és felesége, Klaus Andreas, Túr-
kevei Fatelep, Lénárt Sándor, dr. Szabó Zoltán, Kelemen 
Tamás és felesége, Németh Károly és felesége, Kiss Imréné 
Magdi, de lehetne sorolni tovább a neveket, ki így, ki úgy 
ad hozzá valamit a csoda létrejöttéhez.

Csak egy példa a sok közül: tudomásukra jutott, hogy 
egy édesanya nehéz helyzetbe került a tinédzser gyer-
mekével, azt is megtud-
ták, hogy mi az álma 
ennek a fiúnak. 
Egy tiszteletbe-
li férfi angyal-
társuk, aki évek 
óta számtalan 
gyermeket ajándé-
kozott meg felújí-
tott számítógéppel 
és laptoppal, Gaál 
Csaba, ez alkalom-
mal is segített valóra 
váltani az álmot. No, de 
mit ér a gép, ha nincs net!?   
A WaveCom, nevezetesen Simon György pedig ingyen 
biztosította egy évre az internet elérhetőséget. Ugye, hogy 
vannak csodák!

Az Angyalok maguk is megfogalmazták, hogy számuk-
ra miért olyan jó ehhez a közösséghez tartozni, miért vég-
zik egy-egy Karácsonyi faluban hétről-hétre a karitatív 
tevékenységet:

Duczáné	Irénke	– „Most csatlakoztam, mert segíteni sze-
rettem volna és örömet szerezni a gyerekeknek. Jó volt lát-
ni, hogy tudtak adni, és örültek a kapott játéknak. Izga-
lommal várták a fényképezést, és boldogság tükröződött 
az arcokon. Ettől én is boldog voltam!”

Fábiánné	Marcsi	–	„Én a legelső karácsonyi falu óta az „an-
gyalokkal” vagyok. Elmondhatatlan az az öröm, amikor 
látjuk a gyerekek és a felnőttek szemében a csillogást és az 

örömet. Jobb adni, mint kapni!”

Hartvig	 Julika	 – „Jó volt hétről hétre együtt angyalkodni 
a gyerekekért és az emberekért. Angyali öleléseket adni, 
kínálgatni az ünneplőket, mindezt szép karácsonyi zené-
vel. Meglepő és megható volt, hogy kivétel nélkül minden-
ki kedvesen viszonozta az ölelést. Sugárzott a szeretet az 
emberekből és a mi közösségünkből!”

Juhász	Judit	–	„Évek óta felöltjük az angyalszárnyainkat és 
próbáljuk jobbá, szebbé tenni az ünnepvárás napjait. A 
mottóm: A mosoly, amit a világnak adsz, visszatér hozzád. 
Az életem során és most is átéltem. Nekem az idén az an-
gyali ölelés új szintre emelte a Karácsonyi falu létét.”

Lénártné	Somogyi	Csilla	– „Számomra a karácsonyi an-
gyalkodás azt jelenti, hogy tagja vagyok egy olyan közös-
ségnek, ahol mindenki nagy örömmel, nagy lelkesedéssel 
együtt dolgozik, hogy a semmiből csodát varázsoljanak.”

Németh	Nóri	– „Én azért szeretek angyal lenni, mert jó ér-
zéssel tölt el. Kedvesek az emberek és jó látni, hogy örömet 
okozhatunk az adományokkal! Ez a tett szeretetet vált ki 

bennem.”

Szécsi	Andrea	– „A mi hitünk, vallásunk a szere-
tet! Szeretünk adni, örömet okozni. Ha te 

is így érzel, csatlakozz 
hozzánk, így egy ön-

zetlen csapat tagja 
lehetsz! A kislá-
nyommal arra 
törekszünk, hogy 
legyen meg a napi 
jó cselekedetünk.”

Szécsiné	 Rózsika	
– „A lelkem öröm-
mel telik meg min-

den találkozáskor. 
Kicsi korom óta nagyon 

szerettem volna olyan közösségben len-
ni, ahol a szeretet sugárzik. Az Angyalsátorban így van.”

Kalmárné	 Török	 Erzsike	 – „Igazi angyali közösség és jó 
együtt lenni. Árad a szeretet a gyerekek és az emberek felé. 
Mi az angyali szeretet? Boldogságot, békét adni a szívekbe. 
Egy ölelés, egy kedves szó, egy mosolygó arc.... Ezt láttuk 
hétről hétre. Boldog vagyok, hogy részese lehettem!”

Zagyváné	Vass	Margit	– „Ilyen szép érzésekkel várunk jövő-
re is minden adományozót. Ilyen kedves emberekkel öröm 
együtt dolgozni, adományt gyűjteni! Remélem, hogy egész 
évben sok-sok angyal jár a városunkban és nem csillapodik 
az segítő szándék az emberekben. Küldöm én is a kezem-
ben lévő szívecskémet minden adományozónak, jó szándé-
kú túrkeveinek!”

Talán az ünnepek elmúltával is öröm volt olvasni e sorokat! 
Köszönjük Angyalok!

ANGYALOK
„Amit magunkért teszünk, az meghal velünk, amit másokért és a világért, az túlél bennünket.”
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Madarász Katalin nóta- és népdalénekes életútja
1934-ben Túrkevén született, pedagógus szülők gyer-

mekeként. A szülők népdalgyűjtéssel, néptánc tanítással, 
a hagyományok őrzésével foglalkoztak. Gyermekként 
számtalan rendezvényen szerepelt, ő is táncolt, énekelt.

Egy ilyen szereplés alkalmával kapott felkérést rádiós 
meghallgatásra. 1954-ben készült az első rádiós felvétel, ami 
egy csapásra népszerűvé tette. 1958-tól Túrkevén gyűjtött 
cigánydalokat is énekel. Grabócz Miklós - a rádió népzenei 
osztályának vezetője - biztatására ment az ORI hoz, 1962 
óta hivatásos népdal énekes. 1964-től Gaál Gabriellával 
énekel. Népdalénekesként kezdte előadói pályáját, majd a 
műfaj valamennyi ágát kipróbálva a legkiválóbbat nyújtotta. 
Magyar nóta, népdal, cigánydalok, megzenésített Petőfi ver-
sek előadójaként, valamint saját zenei szerzeményeivel vívta 
ki az ország dalszerető közönségének elismerését.

Pályafutása során az alábbi kitüntetéseket kapta: Ma-
gyar Rádió Nívódíj, SZOT-díj, Népzenei verseny I. díj 
(Bratislava), Daróczy Bárdos Tamás zenei összeállításai 
Svájcban I. díj, Túrkeve díszpolgára, Jákó Vera-díj (arany), 
Magyar Köztársaság Arany Érdemkereszt, A Magyar Ér-
demrend lovagkeresztje, Budapestért-díj, Érd Város Élet-
mű Díja. Egy korábban megjelent méltatás Madarász Ka-
talin munkásságáról: 

„Emberi és szakmai életútja, az egyetemes magyar 
kultúrához való viszonya példaértékű minden magyar 
ember és szakmai pályatárs számára. Egész lényében, 
egyéniségében, hangjában, modorában, ízlésében és 
gesztusaiban ízig-vérig a magyar ember érzelemvilágá-
nak leghitelesebb kifejezője. Páratlan szépségű rádiós és 
televíziós felvételei generációknak jelentették és jelentik 
ma is a szülőföld szeretetét és magát a zenei anyanyelvet, 
amelyet nála hitelesebben, népiségünkhöz illeszkedőbben 
évtizedek óta dalban senki nem tud közvetíteni.” 

Városunk díszpolgárát köszöntöttük
Január 23-án éppen 90 esztendeje, hogy megszüle-

tett Madarász Katalin népdal, magyar nóta és cigány-
dal énekes. A legendás művésznő énekesi pályafutását 
1954-től számítja, amikor a Magyar Rádió népdalfelvé-
telt készített vele Lakatos Sándor és zenekarának kísé-
retével. Ennek éppen 70 éve!

A hihetetlen népszerűségnek örvendő énekesnőt Sallai 
Róbert Benedek polgármester, dr. Szabó Zoltán ny. pol-
gármester, a Magyar Kultúra Lovagja, valamint család-
tagjai körében köszöntöttük abban a rehabilitációs inté-
zetben, ahol a balesete után a felépüléséért dolgoznak a 
gyógytornászok és az orvosok. Odaadó munkájuk ered-
ményeként máris javulóban van Katika, de mint általában 
a törések, zúzódások szoktak lenni, ez is hosszú folyamat-
nak ígérkezik. De már a hangulata jó, a fájdalmai csök-
kentek, s az orvosok bizakodóan nyilatkoztak állapotáról. 
Talán mindent elárulok a hangulatáról huncut megjegy-
zésével: „A 150. szülinapomra is gyertek köszönteni!”

Isten éltesse Madarász Katalint, Túrkeve Város Díszpol-
gárát erőben, egészségben még sokáig közöttünk!

Farkas Rozika

A magyar kultúra napja vetélkedő
Iskolánk 2024. január 22-én, a magyar kultúra nap-

ja alkalmából interaktív vetélkedőt szervezett a Petőfis 
tanulók részére.

A magyar kultúra napját 1989 óta ünnepeljük meg 
január 22-én, annak emlékére, hogy – a kézirat tanú-
sága szerint – Kölcsey Ferenc 1823-ban ezen a napon 
tisztázta le Szatmárcsekén a Himnusz kéziratát.

A vetélkedőre osztályonként 3 fős csapatok szerve-
ződtek. A versenyzés jó hangulatban telt, amelynek kér-
dései a magyar kultúra több ágát érintették. A vetélkedő 
a Kahoot! interaktív kvízkészítő alkalmazás felületén 
zajlott. A diákok feleletválasztós, igaz-hamis, versírás, 

idézetfelismerés típusú feladatokban bizonyíthatták be 
felkészültségüket. 

A következő eredmények születtek: 
5-6. évfolyam: I. helyezett: 6.a (Pető Tiana Anna, Szil-

ágyi Zétény János, Tóth Zoltán Ádám), II. helyezett: 
6.b (Katona Anna Judit, Simon Judit, Tóth Anna), 
III. helyezett: 5.a (Csom Kiara, Ratkai Luca Fanni, 
Vad Richárd Lajos). 

7-8. évfolyam: I. helyezett: 7.c (Kiss Diána, Papp Han-
na, Tóth Hanna), II. helyezett: 7.a (Dobra Fanni, 
Kántor Hanna, Sánta Regina Adél), III. helyezett: 
8.c (Bernáth Gábor, Csécsei Attila)

Minden tanulónak szeretettel gratulálunk!

PETŐFIS HÍREK
TEMBEL LAURA

OKTATÁS, KULTÚRA 

Rendezvények a Magyar Kultúra Napján
MOLNÁR MAGDOLNA

A magyar kultúra napját 1989 óta ünnepeljük meg ja-
nuár 22-én, annak emlékére, hogy – a kézirat tanúsága 
szerint – Kölcsey Ferenc 1823-ban ezen a napon tisztáz-
ta le egy nagyobb kéziratcsomag részeként és jelölte meg 
dátummal Csekén a Himnusz kéziratát. Az évfordulóval 
kapcsolatos megemlékezések alkalmat adnak arra, hogy 
nagyobb �gyelmet szenteljünk évezredes hagyománya-
inknak, gyökereinknek, felmutassuk és továbbadjuk a 
múltunkat idéző tárgyi és szellemi értékeinket. 

Kisvárosunkban is e szellemiség jegyében zajlottak ese-
mények, a sorozat részeként január 
20-án Emlékek a túrkevei közművelő-

dés történetéből címmel nyílt kiállítás 
a művelődési ház falai között. Olyan 
embereket örökítettek meg a régi fo-
tók, akik Túrkeve művelődéséért dol-
goztak és a kulturális életet szolgálták, 
gazdagították. A megnyitón megtelt az 
intézmény megsárgult fotográfiákkal 
körülvett terme, hiszen két olyan sze-
mélyiséget kell kiemelni, akiknek idén 
kerek évfordulójuk van. Nevezetesen 
a sokak által ismert, nagy tiszteletnek 
örvendő Csaplár Bála tanító, aki 110 
éve született, valamint Vizy Valéria 
táncoktató, ő mindössze 75 éves lenne 
ebben az évben, de sajnos már ő sincs 
közöttünk, viszont bájos, kedves sze-
mélyisége sokak emlékezetében él.

Az esemény érdekességét Csaplár Béla családjának – fiá-
nak, Csaplár Barnabásnak és unokájának, i�. Csaplár Bélá-
nak – személyes visszaemlékezése adta. A régi emlékek, be-
nyomások, érzések felidézése sokak szemébe könnyet csalt. 
Természetesen számos olyan arc köszön vissza a fotográfi-
ákról, akik tevékenységükkel maradandó nyomot hagytak 
maguk után városunk kulturális életében – mint például 
Kun László, a Resistan együttes, Pólya Pál, Takács Mihály 
és hosszan sorolhatnám. Ajánlom figyelmükbe a kiállítást!

Január 21-én a Városháza zsúfolásig megtelt díszterme adott 
otthont egy jeles ünnepnek. Városunk 
díszpolgára, Madarász Katalin énekes 

70 éve tartó munkásságának méltatá-

sa, valamint 90. születésnapja megün-
neplése adott örömteli alkalmat a Ma-
gyar Kultúra Napjának rendezvényei 
között az ünneplésre. Bár a művésznő 
egy baleset miatt sajnos nem lehetett 
jelen, de telefonos kapcsolatot terem-
tettek vele, s hallhatta a méltatásokat, 
köszöntéseket, melyet Sallai R. Benedek 
polgármester és dr. Szabó Zoltán tolmá-
csolt a város nevében. Január 23-án, a 
születésnapján személyesen köszöntötte 
a művésznőt Sallai R. Benedek polgár-
mester. Számtalan fellépő, táncos, éne-
kes keltette életre azt a hagyományőrző 
hangulatot, melyet Madarász Katalin is 
képviselt munkássága során.

KULTÚRA
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Beregszászy Sándor repülőgépe Szolnokon

A Túrkevén született Beregszászy Sándor szakasz-
vezető, vadászpilóta 1944. július 2-án halt hősi ha-
lált, miután találatot kapott sérült gépe a Balatonba 
zuhant. Testét szülővárosában néhány nap múlva he-
lyezték örök nyugalomra. Gépének kiemelésére azon-
ban csak 2023. október 26-án került sor. Az esemé-
nyen akkor Dinya József szervezésében vettek részt 
a túrkevei érdeklődők, akiknek Kiss József egyéni 
vállalkozó saját költségén és járművén biztosította a 
szállítását. Azonos megvalósításban került sor az idő-
közben a Szolnoki Repülőmúzeum hangárjába szállí-
tott, megtisztított és konzervált roncs megtekintésére 
is január 15-én. Az eseményen Magó Károly zászlós 
ismertette az elmúlt három hónap fejleményeit. Nyolc 
évtized után került ismét – földrajzilag – közel a piló-
ta és repülőgépe.

Megújul a Finta Múzeum állandó kiállítása

2022. április 25-én került megnyitásra Kecskemé-
ten a Magyar Géniusz Vándorkiállítás, melynek meg-
valósításához Finta Gergely „Trianon” című szobrával 
járult hozzá a Múzeum. 

Ezt követően Gyulán, Debrecenben, Győrben, 
Szombathelyen, Egerben és Szekszárdon volt látható. 
A tárlat bontását követően került sor 2024 januárjá-
ban a kölcsönzött műtárgyak visszaszállítására. Az 
installációt, a kiállítás bútorait és technikai eszközeit 
a Magyar Vidéki Múzeumok Szövetsége a tagság ré-
szére tartós kölcsönbe adja. Ennek köszönhetően a 
Finta Múzeumban a külső megújulás után és a belső 
festést követően, az állandó kiállítás is frissítésre ke-
rül az idei évben.

KAPÁS JÁNOS ZSOLT -	MÚZEUMIGAZGATÓ

MÚZEUMI HÍREK

A Magyar Kultúra Napja Gála

Budapesten, a Stefánia Palota Színháztermében került 
megrendezésre. Január 20-án 25. alkalommal szervezte 
meg az alapító Falvak Kultúrájáért Alapítvány a 2024. évi 
lovagi elismerések átadásának gáláját.

Zsúfolásig megtelt a több száz fős befogadású színház-
terem, megérkezett a Szent Korona másolata is, melyet a 
koronaőrök kísérték. Hagyományosan zajlottak az esemé-
nyek: a díszvendég bakonyi Olaszfalu és térsége települések 
kultúrájának bemutatása kísérte a több órás programot.

A nap kiemelkedő eseménye a lovagi kitüntetések átadá-
sa volt, négy fő lett az Egyetemes Kultúra és harminc fő a 
Magyar Kultúra Lovagja. Három szervezet kapta az Örök-
ség-díj elismerést. 

2004-ben Túrkevén alakult meg a Kultúra Lovagrendje, 
itt fogadtuk el annak alkotmányát. Az esemény 20. évfordu-
lójára idén, augusztus 16-17-18-án, három napos progra-
mon emlékezünk városunkban. A fenti program része lesz 
Ecseg-pusztán, az emlékhelyen a dr. Balogh János akadémi-
kusra történő emlékezés.

A szombati eseményen öt fő képviselte a Túrkevéért Ala-
pítványt. Az idén 33 esztendős civil szervezetünk egyéb-
ként 2008-ban a felvidéki Nagykövesden tartott találkozón 
egyik kezdeményezője volt az Európa Kultúra Napja emlék-
nap életre hívásának, megjelölve szeptember 20-át, melyet 
évente tartunk Aranyosapátiban, amikor is felavatjuk az 
előző évben elhunyt lovagtársaink emlékoszlopát.

Gábor Ferenc Versbarátok az új esztendőben először 
január 14-én találkoztunk az Egressy Béni Zeneiskolában. 

A versbarátok találkozóján Veres Péter, József Attila, 
Heinrich Heine, Rőhrig Géza, Baranyi Ferenc, Adamis An-
na-Presser Gábor-Déri Tibor, Benedek Elek, Weöres Sán-
dor, Tolnai Ottó /Vajdaság/, Szabó Magda, Aranyosi Ervin, 
Radnóti Miklós, Arany János és Szendrei Júlia versei hang-
zottak el.

Szendrey Júlia 195 éve született Keszthely Újmajorban, 
szülei Szendrey Ignác és Gálovics Anna. Két testvére szü-
letett, Gyula és Mária. Lánglelkű költőnk, Petőfi Sándor 
múzsájaként és özvegyeként él elsősorban tudatunkban 
Szendrei Júlia képe, aki a gyászév után gyorsan eldobta az 
özvegyi fátylat és lett Horvát Árpád történész felesége. Va-
lójában sokoldalú, rövid élete alatt - hiszen nem élhette meg 
40. életévét - is maradandót alkotott íróként, költőként, mű-
fordítóként. Versei mély emberi érzésekről vallanak, a nehéz 
sorsú asszony verseiben leginkább szeretett férjének hiánya, 
a mély érzelmek és az elmúlás jelennek meg, ugyan akkor ő 
fordította magyarra Andersen dán író meséit.  Dánia fővá-
rosában, Koppenhágában, teljes alakú, köztéri bronz szobra 
őrzi emlékét. Magyarországon Kiskőrösön és Mezőberény-
ben szobra látható, Keszthelyen, Pécsett, Szeged-Tápén ut-

DR. SZABÓ ZOLTÁN

A TÚRKEVÉÉRT ALAPÍTVÁNY HÍREI
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Balogh János 
XX. nagykunsági, nagy-sárréti 

táJökológiai konferencia
az alföldkutatásért alapítvány, túrkeve város önkormányzata,  

a TúrkevéérT alapíTvány és a Túrkevei peTőfi sándor álTalános iskola 
minden kedves érdeklődőT szereTeTTel vár a  

XX. Balogh János nagykunsági, nagy-sárréti táJökológiai konferencián. 

időponT: 2024. február 10.
Helyszín: a Túrkevei városHáza dr. CziHaT károly díszTerme.

KULTÚRAKULTÚRA

cák őrzik nevét. Szülőhelye, a keszthelyi Újmajor Szendrei 
Júlia nevét viseli. Emléktáblák őrzik emlékét szülőhelyén 
Újmajorban, a keszthelyi Művelődési Ház csarnokában, 
2009-ben a Pannon Egyetem Georgikon Kara és a keszthe-
lyi Önkormányzat emlékszobát avatott.

Büszkék lehetünk arra, hogy Túrkevén, 1998. március 
15-e óta, a ’48-as Emlékparkban emlékkő őrzi Szendrey Jú-
lia nevét.

Első, Petőfivel kötött házasságából Zoltán nevű gyerme-

ke született 1848-ban és 22 éves korában hunyt el. Horváth 
Árpáddal kötött házasságában 4 gyermek édesanyja lett: 
Attila, Árpád, Viola és Ilona.

Szendrey Júlia súlyos betegségében második férjétől el-
költözött, 1868. szeptember 5-én rák betegségben hunyt el. 
Gyermekével, Zoltánnal, Petőfi szüleivel, a költő öccsével, 
Istvánnal közös sírban nyugszik a Fiumei úti sírkertben. 
Temetéséről édesapja gondoskodott, aki 95 esztendőt élt. A 
sírfeliraton olvasható: Petőfi Sándorné Szendrey Júlia.

Hegyfoky Kabos
Emlékünnepségre

A Keviföld Alapítvány 
tisztelettel meghívja Önt és kedves családját 

2024. február 11-12.--én 
Hegyfoky Kabos római katolikus plébános, 

éghajlatkutató
halálának 105. évfordulója 

alkalmából rendezett emlékünnepségre.

Program:

Február 11.
8.45   Kegyeleti emlékszentmise a római katolikus 
templomban
Szentmisét celebrálja: Ondavay Tibor
főesperes, pápai prelátus
9.45   Koszorúzás Hegyfoky Kabos sírjánál

Február 12. 
14.30   1-2. osztályos tanulók szavalóversenye
16.30   3-4. osztályos tanulók szavalóversenye
Felsős és középiskolás tanulók vetélkedője

Helyszín: Korda Vince Alapfokú Művészeti Iskola

Tavasz van és a szabadban járok
Lesütött fővel csendesen,
Gondolatim, mint elröppenő álmok,
Úgy elmosódnak kétesen.

Fejem fölött az ölelkező ágak
Szerelmes enyelgéseit
Nem nézem én, inkább alatt az árnyak
Kísértetes rezgéseit.

Talán azért van igy, mert nem sokára
Nyugodni ott lenn fogok én,
Keblem kihülve és szemem bezárva
A sir mélységes fenekén.

Nem háborítva semmi földi zajtól
Megsemmisülve porlani,
Megmentve végre az élet bajától
Ködpáraként eloszlani.

Jól sejtek-e?... vagy tán csalódom ismét,
Miként csalódtam annyiszor:
Hasztalan várva, hogy az élet terhét
Itt hagyni rám került a sor.

Igy lesz-e ismét?... s még az életkedvnek
Lepkéje is majd visszaszáll,
Kedveért a néhány virágkehelynek
A mit lelkemben még talál?

Szendrey Júlia: Sejtelem

„Noha lelkemben életem végéig Ecsegpusztán maradok, de jósorsom úgy hozta, hogy több mint harminc alka-
lommal hosszabb időt tölthettem a trópusi őserdőkben is. Tapasztalhattam az eszeveszett fapusztítást, de eljutot-
tam olyan törzsekhez is, akik még nem találkoztak korunk globális civilizációjával. Televízió nézés helyett a tűz 
körül beszélgetnek, táncolnak, énekelnek... Az öregek meséltek, az ifjak szájtátva hallgatták őket. Nem politizál-
nak, pénzük sincs, a jog helyett az erkölcs a legfontosabb szabályozó erő. Ennyi boldog emberrel a világban még 
sehol nem találkoztam. Nem vagyok a vadonba visszavágyódó ember, de azóta is sokat töprengtem azon, hogy 
valójában kik is a boldog emberek?...”

(Balogh János)

A RENDEZVÉNY PROGRAMJA:

7:15 Regisztráció

8:20 A Túrkevéért Alapítvány Egressy Béni Zeneiskola 
növendékeinek zenés köszöntője

8:30 Vers mindnyájunknak 
Szendrey Júlia Zoltán fiamnak c. versét elmondja 
Csajbók Ferencné tanárnő

8:35 111 éve született a nemzet ökológusa, Balogh János 
Dr. Szabó Zoltán ny. polgármester, kuratóriumi 
elnök emlékezése

8:45 Balogh János iskolai verseny eredményhirdetése
9:30 A 2024. évi Balogh János-díj átadása

ELŐADÁSOK
10:00  SIMON JUDIT 6/b

Túrkevei Petőfi Sándor Általános Iskola
„A szőrös láncfűrész”
Felkészítő tanár: Pagonyiné Mikes Irén

10:05  DEBRECZENI KIRA EMMA 
8.osztályos,
Kaszap Nagy István Református Általános Iskola és Óvoda
„Az újjá éledő köles”
Felkészítő tanár: Nagy Valéria

10:30  PAPP LÁSZLÓ
Hulladékgazdálkodási szakmérnök
MOHU MOL Hulladékgazdálkodási Zrt.
„Hulladékból érték”

11:05  MÁTÉ KLAUDIA
tájökológus
„Agrártájaink múltja, jelene és jövője a tájvé-
delem szemszögéből”

11:35  BURKOVICS BALÁZS
egyetemi hallgató
Debreceni Egyetem Általános Orvostudományi Kar
„Amazonok, avagy a társas darazsak közössége”

12:05  SALLAI RÓBERT BENEDEK
Túrkeve Város polgármestere
„Túrkeve a változó éghajlatban”

12:35  A XX. konferencia zárása

A konferencia 

tiszteletbeli elnöke: 
Dr. Tóth Albert
professor emeritus

A konferencia 

levezető elnöke: 
Dr. Szabó Zoltán 

kuratóriumi elnök

A konferencia 

háziasszonya:
Nagyné Bedő Ildikó
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Olvassunk néha klasszikusokat! Például Jókait. Vegyünk 
elő egy kevésbé köztudatban lévő nem túl hosszú regényt. 
Ilyen többek között A tengerszemű hölgy.

 A regény tulajdonképpen párhuzamos életrajznak tekint-
hető: a mester saját története dióhéjban, s ezzel összefonód-
va i�úkori szerelmének kacskaringós életútja, mely többször 
keresztezi az övét. E kettős cselekményszál fonalára felfűzve 
számtalan helyszínnel és mellékszereplővel ismerkedünk 
meg, és megállapíthatjuk: az élet minden írói fantázián túl-
tesz. Az elbeszélt epizódok friss hangú, eleven novellák; bő-
ven jut bennük hely a humornak és az öniróniának, ugyanak-
kor szerencsésen nélkülözik a nagyregények dagályosságát. 
Mintha az idős Jókai asztalánál ülnél egy svábhegyi nyárestén 
és anekdotázgatna a fiatalkoráról.

 A történet egyetlen hibája, hogy igazán sodró cselekmé-
nye nincsen, inkább a hangulat és a jellemek izgalmassága 
olvastatja. Erzsike alakja módfelett összetett karakter. Egy-
szerre ostoba és zseniális, vicces és keserű, akaratos és má-
sok bábja, de végül mégis győzedelmes – kinek mit jelent 
a győzelem. Eszembe jutott olvasás közben A lőcsei fehér 
asszony, illetve Plankenhorst Alfonsine a Kőszívű ember fi-

aiból, érdekesek ezek az angya-
li-démoni nőalakok Jókainál. 
A tengerszemű hölgy eredetijét 
még ismerjük is, (az egyiket leg-
alábbis), kíváncsi lennék, meddig 
mese, és hol kezdődik a valóság? 
Muszáj még írnom a főhősnőről. 
Nagyon megfogott az alakja. Az 
jutott eszembe, hogy a magyar 
Anna Karenina. Valahol olvas-
tam, hogy Jókait a maga korában megfeddték, amiért egy-
általán mert írni erről a nőalakról – bármi jót. Mert abban a 
történelmi korban, ha volt is válás, mégis az várták a nőtől, 
hogy tűrjön, viseljen el megcsalatást, verést, mellőzöttséget… 
itt tetten érni vélem Jókai feminizmusát. Még emellett a ret-
tentően kettős alak mellett is kiáll, még róla is mer írni jót. 
Meg meri mutatni, hogy még Márianosztrán sem feketék 
vagy fehérek a dolgok. Köszönet érte. Erzsikének csak egy 
nagyobb bűne van, mint az, amiért elítélik: az autonómiája. 
Mondanám, hogy egy jobb korban történhetett volna más-
képp, de inkább azt mondom, hogy annak a kornak a korlá-
taiból még ma is bőven volna mit ledolgoznunk.

Jókai Mór: A tengerszemű hölgy
Helikon, 1983.

KÖNYVAJÁNLÓ
KOKOVAY ZSUZSA

KULTÚRA, SPORTKULTÚRA

December legvégén rendezte meg 
a TVSE úszó szakosztálya kisvá-
rosunkban első alkalommal a Túr-
kevei úszóversenyt, melyen szép 
számban jelentek meg a vizes sport 
kedvelői. A kisebbek és nagyobbak 
is izgatottan, igazi versenylázban 
várták a megmérettetést. Fantasz-
tikus hangulatban telt az év utolsó 
sportversenye. Bízunk benne, hogy 
nem utolsó alkalommal szurkolhat-
tunk az ifjú úszóknak! 

Szívből gratulálunk minden részt-

vevőnek, díjazottnak és edzőiknek, 
valamint köszönet a szervezőknek a 
remek programért!

I. TÚRKEVEI ÚSZÓVERSENY
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A közelmúltban egy nagyon kedves levelet kaptam Sza-
bó Ferenctől, akinek neve összefonódott a kevi autocro-
ss kezdeteivel, legendás éveivel. Örömmel osztom meg 
sorait a technikai sport rajongóival. (főszerk.)

A kevi cross 1981. október 1-én alakult Bártfay Lász-
ló szakosztályvezető irányításával. A vezetőségi alapító-
tagok között voltak: Bartus Tibor, Bártfay József, Máté 
Imre, Szabó Ferenc, Kiss József és még sok fontos sze-
mély, valamint intézmény is, mint például a Polgármeste-
ri Hivatal, sz AFIT, a Tsz, a Keve-Táp K�., a helyi szakkö-
zépiskola és további cégek, vállalkozók, akik támogatták 
a kezdeményezésünket.

A megalakulás után hozzákezdtünk az első Wartburg 
motoros cross-autó megépítéséhez, melynek vezetője 
Ratkai Sándor lett. Időközben harminc fő sikeres bírói 
vizsgát tett közülünk. Szükség volt még egy pályára is, a 
választás végül a téglagyári bányagödrökre esett. Gondos 
tervezés és kitartó munka eredményeként a „Keviring” 
névre keresztelt országos és nemzetközi versenyek ren-
dezésére is alkalmas pálya 1982-ben került felavatásra. 
Száraz időben portalanítani kellett, esős időben pedig a 
víz elvezetéséről gondoskodni, melyben a túrkevei tűz-
oltóság lánglovagjai voltak segítségünkre. Ezúton is kö-
szönjük kitartó munkájukat!

Akadt olyan évünk is, amikor országos szinten a Ke-
viring versenyén volt a legtöbb néző. A jól megszervezett 
verseny mellett az utánozhatatlan, finom birkapörkölt és 
a kellemes termálvíz is vonzotta az idelátogatókat. 

Az eredményeket, célokat közös akarattal, munkával 
értük el, de az irányító testület összetétele és innovatív 
képessége is garanciaként szolgált. Mindez hatalmas hu-
mán tőkével és a helyi önkéntes segítők hadával egészült 
ki. A gondos előkészületek, a műsorfüzet megtervezése, 
a plakátok terítése, a marketing, a számos közönséget 
vonzó programok, mint például a tombola, a repülős be-
mutatók, a motorkerékpáros felvonulások vagy az AFIT 
éttermében megrendezésre kerülő vacsorák Pólya Pál 
csodálatos videóival mind-mind hozzájárultak a siker-
hez. Számos, a verseny iránt érdeklődő néző, rajongó 
érkezett hozzánk Szolnok, Debrecen, Békéscsaba, Buda-
pest környékéről is. 

Az itt folytatott munka sikerét igazolja az is, hogy ko-
moly szakmai sikereket felmutató versenyzők nevelődtek 
ki. Fontos eredménynek számít, hogy rendezvényeinken 
nem volt súlyos baleset. A junior bajnokság versenyére 
például eljött az Országos Balesetmegelőzési Bizottság és 
nagyon pozitívan értékelte a fiatalok munkáját. A zártpá-
lyás vezetés merőben más, mint a közúti vezetés. A pályán 
versenyző édesapákat időközben fiaik, lányaik váltották, 
akik a kevi nézőközönségtől sok buzdítást kaptak. Köszö-
net a példamutató viselkedésükért és kitartásukért.

A versenyek megrendezéséhez tőkére, anyagi támoga-
tásra volt szükség, mely olykor nehezen jött össze. Ami-
kor 15 éves volt a szakosztály, hiányzott még egy jelentős 
összeg, de a verseny nem maradhatott el. Megkerestem a 
Szerencsejáték Zrt. sorsolási igazgatóját és kérésemre a 
verseny napján Keviben, a moziban került sor az ötöslot-
tó számhúzására. Remélem az olvasók még emlékeznek 
az eseményre! Sikereinkhez továbbá hozzájárult a közös 
munka Németh István polgármesterrel, mely az újdon-
ság varázsával hatott, köszönet neki érte!

Sajnos az évek folyamán a tagok létszáma lecsökkent, 
elhunyt tagjaink emlékét kegyelettel megőrizzük. Büsz-
keséggel tölt el, hogy Túrkeve nevét európai szinten is-
mertté tettük, jól szolgálva ezzel a magyar sport ügyét, 
hazánk hírnevének öregbítését. Városunk sportélete 
napjainkban is figyelemre méltó, melyet érdemes támo-
gatni mind anyagilag, mind erkölcsileg. 

2024-re további sikereket, csodás élményeket kívánok 
a város sportolóinak és lakosságának! Nagyon jó egész-
séget és balesetmentes közlekedést kívánok!

SPORTSPORT

AUTOCROSS - Egy kis nosztalgia
A Túrkevei Atlétikai Club sportágnép-

szerűsítő rendezvénye vízkereszt nap-

ján nagyon látványos program volt a 

Túrkevei Jégpályán. Az időjárás kegyes 

volt az érdeklődő vendégekhez és a 

sportolókhoz, a meteorológia által elő-

re jelzett eső váratott magára és kitűnő 

jég várta a fantasztikus bemutatókat. 

A Jászberényi Műkorcsolya Szak-

osztály Cori Kör Alapítvány i�ú te-
hetségeinek jégtánc bemutatója zajlott 
Túrkevén, akik már pár éve is megör-
vendeztették tudásukkal, kecses moz-
dulataikkal a nagyérdeműt. Zircher 

Andor, a Cori-Kör Alapítvány alapítója 
nagy örömünkre ismét elfogadta a fel-
kérést, hogy Túrkevén szerepeljenek. Ez 
alkalommal is rengetegen voltak kíván-
csiak a profik táncára. Hét rendkívül te-
hetséges lány varázsolta el a közönséget, 
és mutatta be a jégtáncot, mint sportá-
gat. Bár a jégdisco aznap elmaradt az 
eső miatt, az eseményre kilátogatók re-
mekül érezték magukat. A lányok közül 
sokan egészen kicsi koruk óta koriznak, 
bámulatos mozdulataik is erről árul-
kodnak. Úgy vélem megérdemlik, hogy 
bár személyesen nem ismerjük őket, 
név szerint is megismertessük az olva-
sókkal az eddigi eredményeik tükrében.

1. Szabó Dalma, 16 éves, idei első ver-
senyén, december 17-én, Miskolcon a 
Kelet-Magyarország Kupa nemzetkö-
zi versenyen Rekreáció D Gold kate-
góriában ezüstérmes lett, ez egyúttal 

vidékbajnoki ezüstérmet is jelentett a 
számára. Kislány kora óta korizik az 
alapítványnál, az idei szezonban már se-
gédedzői feladatokat is vállal.

2. Bálint-Kra� Lilla, 18 éves, ő is pici 
kora óta korcsolyázik az alapítványnál, 
és ő az első, aki felnőtt versenyzővé vált 
náluk. Miskolcon Rekreáció D Silver ka-
tegóriában bronzérmes lett, ez vidékbaj-
noki címet is jelentett neki. Az idei sze-
zonban ő is belekóstolt az edzősködésbe, 
és már segédedzői feladatokat is ellát.

3. Zircher Flóra, 12 éves, 7. osztályos 
tanuló. Két és fél évesen kezdett is-
merkedni a sportággal, és jelenleg ő az 
egyetlen ISU versenyző, aki a nemzet-
közi szövetség (ISU) szabályrendszere 
szerinti kategóriákban indul. Idei első 
versenyén, Miskolcon Basic Novice III. 
kategóriában ezüstérmes lett, ezzel a vi-
dékbajnoki ezüstérmet is megszerezte.

4. Répás Zoé, 12 éves, 7. osztályos ta-
nuló, az idei szezon első versenyén Ér-
den, Rekreáció C Bronz kategóriában 

3., decemberben Miskolcon 1. helye-
zett és vidékbajnok lett.

5. Pap Noémi, 10 éves, 5. osztályos ta-
nuló, az idei szezon első versenyén Ér-
den, Rekreáció B Bronz kategóriában 
ezüstérmes lett, decemberben Miskol-
con 4. helyezett és vidékbajnoki ezüs-
térmes.

6. Turú Hanga, 10 éves, 5. osztályos 
koris, Érden a BudaSkate Kupán rek-
reáció b bronz kategóriában 4. lett, 
majd decemberben Miskolcon ezüs-
térmes és vidékbajnok.

7. Láng Viktória, 8 éves, 3. osztá-
lyos tanuló, az alapítvány legfiatalabb 
versenyzője. Kispályás kategóriában 
az érdi versenyen 3., Miskolcon 1. és 
egyúttal vidékbajnok lett.

Nagyon köszönjük az alapítványnak, 
Zircher Andornak és természetesen 
a lányoknak a gyönyörű bemutatót, 
reméljük, nem utoljára láttuk őket. 
További sok sikert kívánunk mind-
annyiuknak!

PROFIK A JÉGEN

SZABÓ FERENC –	MNASZ	SPORTBÍRÓ
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Ebben	 a	 hónapban	 a	 vetőmagok	 kérdéskörét	 járjuk	
körbe.	Ahány	kert,	annyi	szokás.	Van,	aki	az	évek	óta	jól	
bevált	fajták	magjait	vásárolja	meg	minden	szezon	elején.	
Van,	aki	a	kétes	sikerességű	megmaradtakba	próbál	életet	
lehelni.	Egyesek	a	bióra	esküsznek,	mások	szerint	csak	a	
vegyszerrel	 csávázott	mag	 jelent	biztos	 sikert.	Sőt	olyan	
réteg	is	akad,	aki	évek	óta	nem	vesz	vetőmagot,	hanem	a	
jól	bevált,	kiskertjére	szelektált,	saját	maga	által	visszafo-
gott	vetőmagokra	esküszik.

Van	 egyáltalán	 mindezeknek	 jelentősége?	 Biomag,	
vegyszermentes	mag,	biodinamikus	mag,	tájfajta,	ökoló-
giai	gazdálkodásban	használható	mag?	Nem	lehet,	hogy	
egyszerűen	 marketingfogásról	 van	 szó,	 és	 a	 jóhiszemű	
vásárlót	a	ma	divatos	szavakkal	terelik	a	drágább	termék	
megvásárlása	 felé?	 Néhány	 fogalom	 áttekintésével	 segí-
tünk,	hogy	mindenki	saját	meggyőződése	alapján,	tuda-
tosan	hozhassa	meg	döntését.

Csávázott vetőmagok: A magokat rovarölő, gombaölő, 
vagy más vegyszerekkel vonták be. Így sokkal biztosabban 
kikelnek, de később ennek nagy ára van. A csávázószerek 
ugyanis egyáltalán nem ártalmatlanok. Szennyezik a talajt 
és a vizeket, valamint egyre gyorsuló ütemben pusztítják 
az élővilágot. A csávázott vetőmagok cserébe olcsók, meg-
bízhatóak és könnyen hozzáférhetőek.

Konvencionális vetőmagok: Ezek azok a normál, min-
denki által ismert vetőmagok, amelyek tavasszal eláraszt-
ják a boltok kis forgatható polcait. Az olcsó kategóriába 
tartoznak (bár az utóbbi években ezeknek az ára is jócs-
kán emelkedett), és sajnos egyre megbízhatatlanabbak. 
A legjobb esetben nem történik semmi baj, szép termést 
nevelhetünk belőlük. De előfordul, hogy nem is annak a 
növénynek a magja van a tasakban, mint amit vártunk; 
rosszabb esetben pedig semmi nem kel ki belőle. Nézzük 
meg tüzetesen a csomagolást: ha „F1” jelöléssel találko-

zunk, akkor hibrid vetőmagról van szó. Az ilyen vetőmag 
nem alkalmas arra, hogy a következő évre magot fogjunk 
vissza belőle.

Vegyszermentes vetőmagok: A biokerti zöldségtermesz-
tés alacsonyabb költségvetésű verziójában használhatók 
a vegyszermentes vetőmagok. Ezek kémiai növényvédő 
szereket is használó gazdaságból származnak, de betaka-
rításuk után már semmilyen kezelést nem kaptak. Az így 
nevelt növényekből nem mutatható ki szermaradvány.

Bio vetőmag: A bio vetőmagok termesztése során nem 
használnak sem felszívódó, kémiai növényvédő szereket, 
sem műtrágyákat. Vannak olyan biominősítéssel rendel-
kező gazdaságok, ahol csak ilyen vetőmagot alkalmazhat-
nak.

Biodinamikus vetőmag: A bio vetőmaggal megegyező 
szabályok alapján állítják elő, de a biodinamikus gazdál-
kodásban célzott növényvédelmet sem alkalmaznak, ezért 
az ilyen vetőmagokból fejlődő növények a legalkalmasab-
bak biokertészetekbe. Fontos tulajdonságuk, hogy ezek a 
forgalomban lévő magok alkalmasak a visszafogásra, sőt 
kifejezetten ajánlják is őket erre. Látszólag a legdrágább 
vetőmagok közé tartoznak, ám valójában a leggazdaságo-
sabbak: ha ügyes a kertész, akkor csak egyetlen egyszer 
kell megvásárolnia az adott fajtát, onnantól pedig évről 
évre vissza tudja fogni a magokat, egy életre bebiztosítva a 
vetőmagszükségletét.

Tájfajta: Évtizedek, évszázadok során a helyi viszonyok-
hoz jól alkalmazkodott, szabad fajták. Megjelenésük álta-
lában nem annyira egyöntetű, mint a modern, nemesített 
fajtáké, viszont változatosságuk (széles genetikai hátterük) 
nagyon megbízhatóvá és strapabíróvá teszi őket.

Végezetül íme néhány jó tanács a magbörzét, a magok cse-
reberéjét kedvelő kertészkedőknek:

�x Ha szeretnénk magot visszafogni (akár saját célra, 
akár cserealapnak), mindig csak egészséges növényről 
gyűjtsük be a magokat. Nyilván senki sem szeretne 
beteg növényről származó szaporítóanyagot a kertjé-
be.

�x Ha lehet, ne az ország másik végéből válasszunk ve-
tőmagot. Más talaj, más klíma jellemzi a távoli vidé-
keket: a mi kötött talajunkat és száraz klímánkat nem 
bírja mindenki.

�x Csak őszintén! Nem kell mesét költeni egy-egy faj-
ta köré csak azért, hogy megvásárolják tőlünk, vagy 
hogy népszerűek legyünk és profinak tűnjünk. Égig 
érő paszuly csak a mesében van!

Élményekben gazdag, sikeres kertészkedést kívánunk 
mindenkinek!

A sonkát, kolbászt, lilahagy-
mát kis kockákra vágjuk. A ba-
cont kevés zsiradékon átforgatjuk, 
majd kiszedjük.  Ugyanebben a 
zsiradékban a hagymát, sonkát, 
kolbászt, mirelit zöldséget kü-
lön-külön átforgatjuk. A sajtot le-
reszeljük. A tojást felütjük és kicsit 
felverjük. A formába muffin pa-
pírt teszünk, mindbe teszünk egy 
szelet szalámit úgy, hogy a szélét 
négy helyen bevágjuk a feléig. A 
fentiekkel megtöltjük tetszés sze-
rint. Lehet csak zöldségest, vagy 
vegyesen készíteni. Ezután mind-
re öntünk egy kis tojást, majd a 
tetejére reszelt sajtot teszünk. 180 
fokon kb. 20 percig sütjük. Lehet 
változtatni a tölteléket, ki mivel 
szeretné, vagy lehet egy maradék 
mentő is. A szalámi helyett, az 
alapnak tehetünk rétestésztát.

ZÖLD ROVAT

Hozzávalók: 

12	szelet	paprika	
nélküli	szalámi	(na-
gyobb	átmérőjű)
1	db	nagyobb	lila-
hagyma	
15	dkg	sonka	
20	dkg	kockázott	
bacon
15	dkg	füstölt	
kolbász
20	dkg	mirelit	
zöldség
20	dkg	trappista	sajt
4	db	tojás
12	db	mu昀케n	papír

GASZTRONÓMIA

A zsömlét kétfelé vágjuk, a belsejét kiszedjük. (jó 
lesz zsemlemorzsának) A hagymát felaprítjuk és egy 
kis zsiradékon megdinszteljük. Beletesszük a fel-
darabolt gombát. Ízesítjük a fűszerekkel. Ha meg-
párolódott, hozzáadjuk a felvert tojást és nem túl 
keményre készre sütjük. a sajtot lereszeljük és össze-
keverjük a tejföllel. 
A zsömlét megtöltjük 
a tojásos gombával, a 
tetejére tesszük a tejföl 
és sajt keverékét és el-
simítjuk rajta, hogy tel-
jesen befedje. A tepsibe 
sütőpapírt helyezünk, 
beletesszük a zsemlé-
ket. Kb. 160-170 fokon 
sütjük kb. 15 percig. 
Akár hamarabb is el 
lehet készíteni, hűtőbe 
tenni, és csak sütés előtt 
kivenni. Vendégvárás-
hoz is kiváló.

KISS IMRÉNÉ MAGDI

Gombás tojással töltött zsemle

Töltött szalámi muffin formában

Finomságok az asztalra 

Hozzávalók:

6 zsemle
50 dkg gomba
6 tojás
só, bors, mustár, piros 
arany (ízlés szerint)
1 fej vöröshagyma
1 evőkanál zsiradék

Tetejére:

20 dkg trappista sajt
2-2,5 dl tejföl

TÖRÖK MÁRTON

Lassan itt a vetés ideje

Az ízig-vérig kertésznek gyakorlatilag a karácsonyfa lebontását követő napon elkezdenek a gondolatai a kert körül forogni. 
Mi legyen idén másként? Mi volt tavaly sikeres? Lelki szemei előtt már rekordtermések jelennek meg, miközben imádott 
kertje még téli álmát alussza a vékony hóréteg alatt.



TÚRKEVE ÚJSÁG - ÖNKORMÁNYZATI HAVILAP

Felelős kiadó: Túrkeve Város Önkormányzata. Hirdetések leadási helye: Polgármesteri Hivatal, Túrkeve, Pető昀椀 tér 1. ISSN: 0865-1302  

Főszerkesztő: Molnár Magdolna, Nyomdai előkészítés: Bacskai Attila, Nyomdai kivitelezés: KIS-ÚJ-LAP Kft., felelős vezető: Farkas Zsolt. 


